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Tej Nocy, 4 marca 1944 r., kiedy byl planowany zamach na zycie ,,Jura”,
Agnieszka Reflifiska-Zawadzka i Franciszka Piasecka-Zawadzka wyslaly
ojca Zawadzkiego spa¢ do stodoly sasiada Kropidlowskiego

, poniewas dzisiaj w nocy prayjdzie do nas Gestapo”

Po zamordowaniu . Jura” méj ojciec nalegal, abyémy udali si¢ do Piaseckich, bo cheiat im
opowiedzieé, jak dotarli nocg z aresztowanymi do lasu miedzy Klobuczynem a Kaliskami, gdzie
czekaly samochody z gdaiskiego Gestapo, kigre nie braly udzialu w tej akeji i zabraly
aresztowanych partyzantéw Gryfa, wspolpracownikéw ,Jura” i zwloki ,,Jura”. Udalam si¢ zatem
razem z ojcem do sasiadéw Piaseckich z zapytaniem, co si¢ tu u Was stalo? Pod tym oknem, z
Kidrego strzelano do Jura”, w éniegu, znalezliémy jeszeze trzy tuski od pistoletu, gleboko
wdeptane w $nieg (zima byla wiedy bardzo $niena), a na Scianie w pokoju naprzeciw okna byly
Slady od kul. Franciszka Piasecka z domu Zawadzka, wyjasniata nam, ze te tuski wziely sie stad, ze
Pan Jan Kaszubowski strzela do obeych psow, kiore si¢ tu wiedy przyblakaly. Moze wszystkich
tusek nie pozbierat, bo byla juz pézna godzina i bylo ciemno.

U Piaseckich, 4 marca 1944 r,, w czasie zamachu na zycie ,Jura” mieszkaly nastepujace
osoby: Jozef Piasecki, jego zona Franciszka Piasecka, z domu Zawadzka, Agnieszka Reflifiska z
domu Zawadzka, ich brat 1dzi Zawadzki. Natomiast mieszkajacego tam réwniez ojea Zawadzkiego
tego dnia cérki Franciszka i Agnieszka, wystaly spa¢ do stodoly sasiada Kropidiowskiego pomimo
2o mieli wlasng stodolg. Cérki daty mu koc i kozuch i nakazaly, zeby udat si¢ do stodoly sgsiada
tak, zeby oni nie wiedzieli o tym ~ po kryjomu. Jednoczesnie powiedzialy ojeu - , poniewaz disiaj
w nocy przyjdsie do nas Gestapo”.

Zawadzki wykonal polecenie cérek i udal si¢ do stodoly Kropidlowskich, wszed! na zapole (po
kaszubsku sasiek) i zasna.

Leon i Antoni (syn) Kropidlowscy opowiadali nam orez innym wiele razy, ze wieczorem, 4 marca
1944 ., tak jak zwykle poszli wieczorem wydoié krowy, a nastepnie Kropidiowski Leon z synem
Antonim udali si¢ do swojej stodoly po pasze dla krow, w tym wypadku suszone saradele. Syn
Antoni wszedt do sgsicka i zaczat zrzucaé saradele na Klepisko i nicomal przebit widiami spiacego
tam ojca Agnieszki Reflifiskiej i Franciszki Piaseckiej — Zawadzkiego. Ten, obudzony nagle,
wyjasnial, ze jego cérki: Agnieszka i Franciszka wyslaly go do tej stodoly spaé ,,poniewaz dzisiaj w
nocy przyjdzie do nas Gestapo”. Wyjasnial, ze corki kazaly mu uda si¢ do tej stodoly tak, zeby nie
‘wiedzieli o tym Kropidiowscy. Kropidiowscy kazali Zawadzkiemu spa¢ spokojnie do rana i opuscili




image6.jpeg
6

stodole. Kropidiowscy opowiadali wiele razy o tym fakeie i dziwili si¢ bardzo w tej nocy, dlaczego
cérki wyshaly ojca Zawadzkiego do naszej stodoly spa a nie do wasnej. Sprawa wyjasnita si¢

Ta stodola na zdjgciu nalezala do rodziny Kropidiowskich w Sikorzynie. 4 marca 1944 ., kiedy agenci Gestapo-NKWD,
min. Jan Kaszubowski, Willi Stefaniak, Aleksander Arend, Jan Szalewski, Bernard Szczgsny, Ludwik Miotk i rodzina
Piaseckich, Zawadzkich zaplanowala zamach na tycie . Jura". Agnieszka Reflinska-Zawadzka, Franciszka Piasecka-

Zawadska wyslaly swego ojca Zawadzkiego spac do tej stodoly sqsiada Kropidlowshiego.

U Piaseckich w Sikorzynie 4 marca 1944 r. w czasie zamachu na 2ycie ,.Jura” twircy i Dowddey Gryfa

preebywaly nastepujqce osoby: Jizef Piasecki, jego ona Franciszka Piasecka z domu Zawadska, Agniestka Refliiska =

domu Zawadzka, ich brat Idzi Zawadzki oraz Jzef Dambek. Natomiast mieszkajacego tam = nimi ojca Zawadzkiego

tego dnia, 4+ marca 1944 . cdrki Franciszka i Agnieszka wyslaly spac do stodoly sqsiaddw Kropidlowskich. Pomimo, ¢
Piaseccy mieli wlasng stodole, gdzie mogl spac ich ojciec. Corki daly ojcu koc i kozuch, nakazaly. eby udal sig spat do
stodoty ssiada Kropidiowskiego, 1ak zeby oni nie wiedzieli o tym ~ po kryjomu. Jednoczesnie cirki powiedsialy ojei,
dlaczego musi tam isé: poniewaz dzisiaj w nocy przyjdzie do nas Gestapo”. Zawadzki wykonal polecenie cdrek i udal
sig spaé do stodoly Kropidlowskich, wszed! do sqsieka i zasngl. Leon i Antoni (syn) Kropidlowscy opowiadali mi oraz
innym wiele razy, e wieczorem, 4 marca 1944 r, tak jak swykle poscli wieczorem wydoié krowy, a mastepnic
Kropidiowski Leon = synem Antonim udali sig do swojej stodoly po pasze dla kréw, w tym wypadku suszone saradele
Sym Antoni wszed] do sqsicka i zaczql zrzucaé saradele na klepisko i nicomal przebit widlami Spiqcego tam ojca
Agnieszki Refliiskie] i Franciszki Piaseckiej — Zawadzkiego. Ten, obudzony nagle, wyjasnial, 2e 1o cdrki: Agniescka i
Franciszka wyslaly go do te] stodoly spaé, .poniewaz dzisiaj w nocy przyjdzie do nas Gestapo”. Wyjasnial, ze cirki
Kazaly mu udac si¢ do te] stodoly tak, 2eby nie wicdieli o tym Kropidiowsey. Kropidlowsey kazali Zawadzkiemu spaé
spokojnie do rana i opuscili stodolg. Kropidiowscy opowiadali wiele razy o tym fakeie i dziwili sig bardzo w tej nocy,
dlaczego cérki wyslaly ojca Zawad:kiego do ich stodoly spaé a nie do wlasnej. Sprawa wyjasnila sie jeszcze tej nocy,
okolo 12.00, dowiedzieli sig, 2 u Piaseckich zostal zamordowany preez Gestapo = udsialem rodciny Piaseckich-
Zawadzkich ,.Jur” por Jozef Dambek ~ Kaszubski Bohater: Precz preytoczone tu faiy zrozumiclismy wied, jak zgingl

skrytobdjczo .Jur", kidrq to zbrodnie wjawnila sama rodzina Piaseckich-Zawadzkich przez opisane tu okolicznosci.
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Corki Zawadzkiego. Uwazaly, e nie nalezy wigjemniczaé ojca w okolicznosci tego zamachu, bo nie zrozumie, dlaczego
Iubiany preez niego ,.Jur" zostal zamordowany. Zawadzki byl poznaniakiem, wwazal ,Jura” za bohatera.
jeszeze tej nocy, okolo 24.00 dowiedzieliémy sig, ze u Piaseckich zostal zamordowany przez
Gestapo z udzialem rodziny Piaseckich-Zawadzkich ,Jur” por. Jézef Dambek — Kaszubski Bohater.
Przez przytoczone tu fakty zrozumielismy wiedy, jak zginal Jur”, kidrg to zbrodni¢ ujawnila sama
rodzina Piaseckich-Zawadzkich przez opisane tu okolicznoéci. Cérki Zawadzkiego uwazaly, ze nie
nalezy wiajemniczaé ojca w okolicznosei tego zamachu, bo nie zrozumie, dlaczego lubiany przez
niego ,Jur” zostat zamordowany. Zawadzki byl poznaniakiem, uwazat ,.Jura” za bohatera.

Wazng rolg w tej zbrodni w Sikorzynie odegral wspomniany tu Wlli Stefaniak, najblizszy
wspélpracownik gestapowcow Aleksandra Arendta, Bernarda Szczgsnego i Jana Szalewskiego.

Pierwszy raz wi
Poli

ialam Willi Stefaniaka jesienig 1943 r. w mieszkaniu Otto Benesza — Komendanta

Niemieckiej, u kiérego ja pracowalam przymusowo, min. przygotowywalam positki i
bawitam dzieci. Mowili sobie wtedy po imieniu: Otto i Willi. Znalam dosyé dobrze jezyk niemiecki
i prey tej rozmowie przy kieliszku uslyszalam, ze Willi podawat swéj wiek (B! z rocznika 1912),
m.in. méwil, ze jest Berlificzykiem, e tam sig urodzil | wiele lat mieszkal.

Bardzo si¢ zdziwilam, ze po jakims czasie zobaczylam go w naszej miejscowosci, gdzie zamieszkat
2 20n i matym synkiem. Mieszkal tu do 1947 r., bedac softysem nie wybieranym lecz mianowanym
przez Jana Szalewskiego.

Dopiero po zabjstwie .Jura® i aresztowaniu gryfowcow m.in. w Sikorzynie
zorientowaliémy sie, jak przebiegala cala ta zbrodnicza akeja i kto w niej bral udzial. W tym czasie
spotykalismy si¢ giéwnie u Kropidiowskich i Zaborowskich, jak rowniez u naszej rodziny. W
spotkaniach tych bral udziat m.in. Franciszek Plotka i jego brat Jan Plotka, ktéry pracowal w Gdyni
i codziennie dojezdzal tam z Sikorzyna.

Wymieniony tu Jan Plotka, ktéry pracowal w tym czasie w Gdyni rozpoznal, ze Willi
Stefaniak, ktéry zamieszkal teraz w Sikorzynie, wezeéniej pracowal w Gdyni na ul. Abrahama r 6,
razem 7 gestapowcem Aleksandrem Arendtem i tam byla tajna placowka Gestapo. Migdzy innymi
tacy oprawey, jak: Aleksander Arendt, Benard Szczesny, Ludwik Miotk, Jan Szalewski wystali
Willi Stefaniaka za wiedzg Otto Benesza, aby zamieszkal na stale w Sikorzynie i rozpracowywal
zolnierzy Gryfa, bo na naszym terenie powstal Gryf. Willi Stefaniak zamieszkal tu jesicnig1943 r.

Zolmierzy wyklgtych-nieziomnych Gryfa mordowali wspélnie
w latach 1939-1956 agenci Gestapo-NKWD-Informacji Wojskowe;j-UB

Dia tysiecy walczacych zohierzy Gryfa okres zimy byt bardzo trudny. W leénych bunkrach
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ich obecnos¢ zdradzaly réwniez Slady na énicgu. Partyzanci musieli kwaterowa¢ w wigkszych
skupiskach ludzkich, co bylo zawsze niebezpieczne.

Na poczgtku 1944 r, Willi Stefaniak zwerbowal do wspdlpracy z Gestapo rodzing
Piaseckich-Zawadzkich. Gdy Jur przyszed! do nich 3 marca 1944 r. wicozorem, natychmiast
‘powiadomili Willi Stefaniaka. Zamach skrytobsjczy na Pomorskiego Bohatera zorganizowano juz
nastepnego dnia, 4 marca, okolo godziny 18.30-19.00.

Nam, mieszkaricom Sikorzyna— Kalisk — $wiadkom historii - udalo si¢ ustalié przebieg tego
zamachu na zycie Jura oraz innych 0s6b aresztowanych w tym dniu, 4 marca 1944 r.

Do lasu, miedzy Klobuczynem a Kaliskami, przy gléwnym trakeie z Gdatiska, przyjechaly dwa
samochody z zotnierzami z gdatiskiego Gestapo. Wysiadlo z nich dziewig¢ 0séb, m.in.

- Jan Kaszubowski - Inspektor Gestapo gdaiiskicgo

- Aleksander Arendt

- Berard Szezgsny

- Ludwik Miotk

- Jan Szalewski

- Jan Bianga

oraz trzech innych, ktorych tozsamosci nie udalo si¢ nam ustalié. Pozostali zolnierze z Gestapo

gdaniskiego nie brali udziatu w dalszej akeji ~ zamachu na Jura.

Tych dziewieciu udalo si¢ polng drogg dhugosei okolo trzech kilometréw przez las do
Sikorzyna. Czekal na nich w Sikorzynie Willi Stefaniak. Zamach ten mial na celu skrytobsjeze
zamordowanie Jura a nie jego aresztowanie oraz konsekwentne wymordowanie calego Dowddztwa
Gryfa a w szczegélnosel zalozycieli Gryfa z Czarlin z 1939 r. (nastgpnie 24/25 maja 1944 1. w
Szymbarku ci sami oprawcy, réwniez w sposdb skrytobdjczy, metody katyriskq, zamordowali
daiesigeiu najblizszych wspolpracownikéw por: Jozefa Dambka, w tym dwéch zalozycieli Gryfa w
Czarlinie: Bronislawa Brunka i Jana Gierszewskiego. Nastgpnego dia, 25/26 maja, oprawey ci w

liczble okolo 50 0s6b udali si¢ z Szymbarka do Eubiany, do pustych bunkrow Gryfa z zamiarem

zamordowania czesci swoich dotychezasowych wspolpracownikow w zbrodniczej dzialalnosci = lat
1939-1944, poniewaz byly to osoby z marginesu i obawiano sig, e po wojnie ich zbrodnicza
dzialalnosé ujawnig, wige nalezy ich zlikwidowac) (zobacz zat. 2),

W Lubianie posegregowano ich na tych, co maja 2yé i tych, kiérych nalezy Zlikwidowaé. Do tych
bunkeow, w ktérych byli przeznaczeni do likwidacji noca wrzucono wezesniej przygotowane wiazki
granatow a rannych dobijano. Jednemu z oprawcéw, kidry razem z Janem Szalewskim, ps. ,.Sobol”
Kierowat zbrodnia w Szymbarku, a przeznaczony byt do likwidacji w Lubianie, udalo si¢ zbiec. Byt
to Bat” - Jan Chrapkowski (zobacz zal. 3). Grozilo to, ze moze przezyé wojne, dlatego agenci

Gestapo-NKWD bardzo pilnie go poszukiwali na calych Kaszubach, o czym wiedzialam pracujge w
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Policji niemieckiej. W koricowej fazie wojny ujeli go i skrytobsjczo zamordowali.

Przez te wszystkie lata w spossb szczegdlny zatajano te zbrodnie w Szymbarku | Eubianie.

W Szymbarku zamordowanych bohateréw — zolnierzy Gryfa od por. Jézefa Dambka fatszerze ci
nazywali Ich zakladnikami szymbarskimi.
Tacy oprawey, jak m.in. Bernard Szczgsny, Aleksander Arendt, ktérzy kierowali tym skrytobsjczym
zamordowaniem okolo 45 0s6b w bunkrach Lubiany swoich wspolpracownikéw w zbrodniczej
dziatalnosci w latach 1939-1944, teraz — w 1986 1. - postanowili im postawi¢ pomnik pod Lubiana.
Wiedy ci oprawey: Bernard Szczgsny i Aleksander Arendt byli inicjatorami i przewodzili zespolowi
organizacyjnemu w sprawie wybudowania pomnika upamietniajacego rzekomo . walki partyzantow
pod Lubiang” (zobacz zdiecie). Do tej hafiby z pomnikiem doszlo 26 maja 1986 r. kiedy
.Solidamos¢” byla zdelegalizowana. Jan Szalewski, kiory kierowal réwniez ta zbrodnia w
Szymbarku i Lublanic, 4 marca 1988 r. popenit samobéjstwo, rzucajac si¢ pod tramwaj w Gdatisku
na ul. $wierczewskiego, obecnie Nowe Ogrody.

Wiedy, na poczatku 1944 r. Willi Stefaniak zwerbowat do wspélpracy z Gestapo | NKWD
rodzing Piaseckich-Zawadzkich. Jak Jur przybyl do nich 3 marca 1944 r. wicczorem, powiadomili

‘Willi Stefaniaka. Zamach zosta zorganizowany juz nastgpnego dnia okolo godziny 18.30-19.00.

Do Jura strzelano poprzez okno (0 czym wyzej pisalam), w tym momencie siedziat On przy
stole, ktéry stat na Srodku malego pokoju. Na stole stala lampa naftowa. Przypuszezamy, ze jak
rozpoczgto strzelaé, Jur podniést stdl i sig nim zaslanial. Widzielismy ten stol, na ktérego blacie
byly wyrazne lady od kul.

Zaraz po zamordowaniu Jura, zaprzegiem konnym Piaseckich, kiérym powozit Idzi
Zawadzki, przewieziono zwloki Jura nad Jezioro Dbrowskie, gdzie obecnie jest postawiony krzyz.
Mysmy znali konie, jakie w tym czasie mial Jozef Piasecki, nasz sasiad. Byl to walach i kobylka.
Dobrze te konie znat réwniez Franciszek Plotka, ktéry bardzo dobrze znat rodzing Piaseckich — byli
nawet kumotrami. Plotka opowiadat nam wiele razy, e szedt on wadhuz Jeziora Dgbrowskiego W
Gotubiu 4 marca 1944 r. na spotkanie z bratem Janem, kidry pracowal w Gdyni. Tego dnia brat miat
przyjechaé z Gdyni do Golubia pociagiem przed 21.00 i przywiezé ryby z Gdyni — dorsze dla matki
chorej na raka (co zalecil m.in. lekarz), z kiéra mieszkal Franciszek. Gdy byl w odleglosci
kilkudziesigeiu metréw od rzeczki, zobaczyl z dala zaprzeg konny Piaseckiego skladajacy si¢ z
walacha i kobylki. Zrzucono cos z tego wozu i szybko zaprzeg ten si¢ oddalil. Franciszek Plotka
opowiadal, ze szedt dalej, zobaczyt dwdch gestapowcsw, kidrzy go zatrzymali. Jak podszedt do
nich blizej zobaczyt, ze stoja nad cialem lezacym nad ziemi, kiére przywiozt Idzi Zawadzki. Jak sig
potem dowiedziat byly to zwloki por. J6zefa Dambka. Gestapowey zrewidowali Franciszka i pytali,

czy nie ma broni oraz dokad idzie.
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Franciszek podawal nam, ze w tym czasie od strony rzeczki zajechal drugi zaprzeg konny, tym
razem gospodarza Rudolfa Dzonka, powozony przez jego parobka Franciszka Machole, kidrego
Plotka poznal natychmiast, bo by} od koni. Na wozie obok Franciszka Macholi siedzial gestapowice
w czamym mundurze. Tych dwéch gestapowcow. kidrzy byli przy ciele por. J. Dambka, kazalo
Plotce podejsé blizej, zeby pomdgt przeniesé cialo zabitego na zaprzeg. Gdy sie zblizyl, oni sami
jednak przeniesli zabitego Jura na zaprzeg Macholi. Natomiast ci gestapowcy kazali Franciszkowi
Plotce odejé i nikomu nic nie méwié o tym, co tu widzial. Zaprzeg konny Rudolfa Dzonka z
Machola i gestapowcami udat sig w kierunku tunelu kolejowego. Nastepnie do Piaseckich, o czym
dowiedziatam si¢ od Leona Kosznika, ktéry jako pierwszy niedaleko od zabudowas Piaseckich na
géree zostal, aresztowany przez gestapowca W czamym mundurze, Aleksandra Arendta, ktéry
Kosznikowi zalozy! kajdanki na rece, po czym zaprowadzit Kosznika do zabudowai Piaseckich.
Zaprzeg Rudolfa Dzonka z Golubia, kiorym powozil Machola, przewiozt zwloki por. Jozefa
Dambka znad Jeziora Dabrowskiego z powrotem do gospodarstwa Piaseckich i powrécil do
Golubia.

Cate te skomplikowane przewozy ciata zabitego Jura od Piaseckich nad Jezioro Dabrowskie

i z powrotem do Piaseckich mialo zataja — falszowa historie, ze Jur nie zginal w domu Piaseckich,
lecz w czasie wymyslonej prymitywnej ucieczki i miato bronié Piaseckich-Zawadzkich, ze nie brali
oni udzialu w zamordowaniu Jura razem z Gestapo, a wrecz przeciwnie, ze byl przesladowani
przez Gestapo, bo ukrywali Jura w swoim domu i byli rzekomo gryfoweami.
Antoni Dulak, $wiadek tej historii z Sikorzyna, opowiadal nam, ze widzial, jak w tym
dramatycznym czasie (4 marca 1944 r) 1dzi Zawadzki powozit kofimi Piaseckich i jechal w
kierunku Jeziora Dabrowskiego przed godzing 21.00. Antoniego Dulaka widzial réwniez Idzi
Zawadzki, bo wtedy wzajemnie mijali si¢ w bliskicj odleglosci na drodze. Diatego my z Sikorzyna
domyslalismy si¢, ze Antoni Dulak, jako niewygodny $wiadek zostal aresztowany 24/25 maja 1944
©.i w tym czasie zamordowany w Szymbarku, jako jeden z dziesigciu zotnierzy Gryfa od Jura.

Willi Stefaniak, Aleksander Arendt razem z policjantem Schwanzem ze Stezycy, kidrzy
Kierowali tym calym przemieszczaniem ciala Jura, teraz z Kolei nakazali Antoniemu Niklasowi,
Szezepanowi Bronk, Augustynowi Biernat da¢ swoje zaprzegi konne. Cialo por. J6zefa Dambka od
Piaseckich tym razem z kolei przewozit Szczepan Bronk, aresztowanych przewozit Antoni Niklas.
Natomiast trzeci zaprzeg, ktéry powozil Biemat, gdy wszyscy dojechali do Kalisk, zostal odeslany
do Sikorzyna, a sam Biernat zostal aresztowany w obawie, ze mégl przez wicksza bliskosé w czasie
podrézy rozpoznaé tych gestapowcéw, tak méwil méj ojciec. W Kaliskach, blisko Kiobuczyna, w
lesie, przy gléwnym trakeie do Gdariska czekaly na nich caly czas samochody z Gestapo
gdaiiskiego, kidre zawiozly aresztowanych i cialo por. J. Dambka do Gdatiska na Gestapo na

obecng ulice Nowe Ogrody 27, o czym juz wezesniej pisalan.




image11.jpeg
1

Jozef Piasecki nie by} wigZniem KL Stutthof. Jego zona Franciszka Piasecka z domu Zawadzka
przychodzila do Stezycy na policje do Schwanza, kidry brat udziat w zamachu na Jura. Zamykali
si¢ razem w pokoju na Klucz. Widzialam to kilka razy, bo prawie codziennie sprzatalam tam
pomieszczenia policji. Po wojnie Willi Stefaniak zostat softysem na naszym terenie, ale nie byt
wybrany tylko mianowany przez Jana Szalewskiego z UB. Zatajal zbrodnie popefnione na
2olnierzach por. J. Dambka w Szymbarka. Nakazywal, jako soltys, mieszkaricom Sikorzyna,
abysmy pomagali J6zefowi Piaseckiemu w pracach polowych, poniewaz byl on wiezniem KL
Stutthofu. Rodzina Piaseckich byta szykanowana i znienawidzona przez mieszkacéw Sikorzyna i
okolic ze wzgledu na to, ze brali udziat w zamachu na por. J. Dambka razem z gestapowcami.
Czgsto im to wymawiano, nawet publicznic w szkole. Przy pomocy gestapowea Jana

Kaszubowskiego, ktéry byl doradeg Bolestawa Bieruta w tym czasie, Jozef Piasecki zostat

przesiedlony na inny teren ~ to miejsce zamieszkania bylo w tajemnicy.

Jakie funkeje wykonywali po 1945 r. w PRL oprawcy z Gestapo-NKWD,
ktérzy brali udzial w zamordowaniu por. Jozefa Dambka w Sikorzynie

4 marca 1944 r. i jego Zolnierzy w Szymbarku 25 maja 1944 r.

Jako swiadek historii stwierdzam, ze w dniu 17.04.1945 r. w Szczccinic, agent NKWD na
Polske, Konstanty Rokossowski, przemianowal tych gestapowcéw wyzej opisanych, ktérzy znali
Jezyk polski na funkcjonariuszy Urzedu Bezpieczefistwa Publicznego (UB), np. Inspektor Gestapo
gdariskiego Jan Kaszubowski vel Hans Kassner (zobacz zal. 4) oraz Alcksander Arendt, kiérzy
zostali wtedy szefami Urzedu Bezpieczetistwa Publicznego w Gdarisku. Dalej scigali i likwidowali
Zotnierzy wyKletych-niezlomnych Gryfa po 1945 r. ale juz pod szyldem UB.

Réwniez w Szezecinie W tym samym czasic, 17.04.1945 . odbyl sie specialny ,sad”
rosyjski, kiéry catkowicie uniewinnil tego jednego z najwickszych zbrodniarzy niemieckich na
ushugach Moskwy, Jana Kaszubowskiego vel Hansa Kassnera. Wyrok tego ,sadu” podpisem
potwierdzit Konstanty Rokossowski. Zostal on uznany, jako wysokiej rangi oficer NKWD
odznaczony najwyzszymi medalami rosyjskimi i niemieckimi. Dlatego wszyscy oprawcy, kirzy z
Kaszubowskim wspdlpracowali, tu wyzej wymienieni, ktérych zbrodni bylam $wiadkiem, nigdy nie
staneli przed polskimi sadami, do chwili obecnej nie zostali ukarani.

Obecnie te zbrodnie popetnione pod jego kierownictwem na zohnierzach wyKletych-nieztomnych
Gryfa (m.in. por. Jozefa Dambka, por. Augustyna Westphala) i AK (Eupaszki, INKI) nie zostaly
ukarane a obecnie W sposéb zorganizowany skutecznie zataja je Oddzial Gdasiskiego IPN z

naczelnikiem — prokuratorem Maciejem Schulz i Mirostawem Golonem.
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Po 1945 1. czgé¢ zbrodni popelnionych na Pomorzu, gléwnie zamordowanych zohnierzy
wyklgtych-niezlomnych, szacowanych na dwa tysiace, kiére dokonalo niemicckic Gestapo

polskojezyczne pod kierownictwem Jana Kaszubowskiego, wziat on tylko na siebie, poniewaz miat

gwarancje nietykalnosci samej Moskwy — bycia poza prawem (zobacz zal. 4).
- Jan Kaszubowski od 1947 1. byt doradea Bolestawa Bieruta w Warszawie ds. zwalczania 0s6b,
ktére dzialaly na rzecz niepodleglego bytu Paristwa Polskiego. ,.Uzywany” byl przez agentéw
Gestapo-NKWD-UB do produkeji falszywych dokumentéw, kiére uwiarygodnialy agentéw
Gestapo-NKWD, takich jak: Aleksander Arendt, Jan Bianga, Jan Szalewski, Ludwik Miotk,
Bemard Szczgsny, Willi Stefaniak. Kaszubowski zaswiadczal, ze w czasie wojny jako Inspektor
Gestapo gdafiskiego aresztowal ich jako rzekomych zolnierzy Gryfa. Uzywano rowniez tego
opraweg do tworzenia falszywych relacji i dokumentéw dotyczacych Stutthofu przez Informacje
Wojskowa UB w wojsku, ktére podawaly, ze Inspektor Gestapo gdariskiego, Jan Kaszubowski, w
czasie ewakuacji KL Stutthof w tzw. Marszu Smierci udzielat pomocy w przezyciu takich os6b, jak:
Aleksander Arendt, Jan Bianga, Bernard Szczgsny. W ten miedzy innymi sposob ci oprawey, ktérzy
Kierowali setki 0s6b do Stutthofu na zagladg, stali si¢ teraz rzekomymi wigfniami Stutthofu.
Obecnic te kiamstwa w sposob zorganizowany powielaja rowniez tacy falszerze jak m.in.: Elzbicta
Grot, Bogdan Chrzanowski, Andrzej Gasiorowski, Krzysztof Steyer z Muzeum Stutthof Oddzial w
Sopocie oraz Piotr Szubarczyk z Oddziatu Gdariskiego IPN.

- Ludwik Miotk w czasie wojny byl najblizszym wspdlpracownikiem gestapowca Jana
Kaszubowskiego ~ Komisarza Gestapo na obwéd pow. Morskicgo, Kartuskiego, Koécierskiego, a
nastepnie zostal Inspektorem Gestapo gdaiiskiego. Ludwik Miotk bral udzial w skrytobjezym
zamordowaniu por. J6zefa Dambka w Sikorzynie 4 marca 1944 ., jak rowniez w zamordowaniu
2otnierzy Gryfa w Szymbarku 25 maja 1944 r. Natomiast ci sami oprawcy na czele m.n. z L.
Miotkiem nastepnego dnia 26 maja 1944 r. zamordowali okolo 45 dotychczasowych
wspolpracownikéw w Lubianie, gdzie przeprowadzono selekejg na tych, co majg zgingé i tych
ktorzy beda ich mordowac. Do tych bunkréw (pustych Gryfu), gdzie byly osoby przeznaczone do
likwidacji noc wrzucono wiazki granatéw. Obawiano sie, 7e po wojnie zdradza ich wspdlne
zbrodnie, tym bardziej, ze ci oprawcy mieli gwarancjg przez Gestapo-NKWD, ze po wojnie W
nagrodg na Pomorzu piastowaé beda wysokie stanowiska.

Zbrodnie, ktérych bylam $wiadkiem po 1945 r. zatajali nastepnie tacy gestapowey jak: Jan
Szalewski, Aleksander Arendt, Bemard Szczgsny. Zatajaniem tych ostatnich dwoch bylo
postawienie pormnika pod Lubiang w 1986 r., ze byly to rzekome ,, najwigksze walki partyzanckie”.
Ludwik Miotk jest podpisany pod pismem ,,Do Ministra Sprawiedliwosci w Warszawie™.

Pismo to jest datowane 10.08.1947 r. - Gdynia. Miotk celowo falszuje w nim swoje nazwisko na
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Miotek. Za wiedzg gestapowca Jana Kaszubowskiego (kiedy ten byl doradcq Bolestawa Bieruta w
Warszawie) czg$¢ zbrodni popetnionych przez niemieckie Gestapo polskojezyczne w latach 1939-
1956 przypisat tylko Janowi Kaszubowskiemu, poniewaz jak juz wyzej pisatam miat gwarancje

Moskwy, ze jest nietykalny. W ten spos6b bronit pozostatych oprawcow wyzej opisanych. Pismo to

Zdjgcie to dokumentuje pobyt w KoScierzynie 26 maja 1947 r. agentow Gestapo i NKWD, m.in. Bolestawa Bieruta i
Michala Zymierskiego.

Celem ich pobytu bylo zatajanie zbrodni dokonanych na zolnierzach Wykletych-Niezlomnych Polskiego
Paristwa Podziemnego, dzialajgcego w strukturach Gryfa w latach 1939-1956. Zbrodni tej dopuscili si¢ agenci
niemieckiego Gestapo, ktore bylo na ustugach rosyjskiego NKWD, przemianowane potem w 1945 r. na UB. Byli to m.in.
Aleksander Arendt (ktéry zostat w tym czasie przez putkownika NKWD Anatola Zbarskiego powolany na staroste
koscierskiego w latach 1947-1948), Jan Szalewski, Willi Stefaniak, Bernard Szczesny, Jan Bianga, Ludwik Miotk,
Elzbieta Zawacka. Bolestaw Bierut i Michal Zymierski przyjechali m.in. na zaproszenie Aleksandra Arendta, Jana
Szalewskiego, Elzbiety Zawackiej, Franciszka Tkaczyka. Tacy agenci Gestapo-NKWD-UB, jak Jan Szalewski,
Aleksander Arendt zostali odznaczeni przez Bolestawa Bieruta i Michala Zymierskiego Krzyzami Partyzanckimi oraz
Medalami Zwycigstwa | Wolnoci. Mialo to sugerowaé, ze ci oprawcy nie byli w Gestapo, lecz byli w Tajnej Organizacji
Wojskowej Gryf Pomorski. Ich zbrodnie opisatam w tym moim opracowaniu jako $wiadek historii. Zbrodnie popetnione
na Kaszubskich Bohaterach Gryfa sq w Koscierzynie ciggle, systematycznie zatajane i falszowane do dzis. Miedzy
innymi przez Muzeum Ziemi Koscierskiej, ktére to muzeum staje sig komunistycznym skansenem. Falszuje sig
szezegdinie zbrodnie popeinione przez Aleksandra Arendta i Jana Szalewskiego, kidrzy kierowali i brali udzial w

skrytobdjczym zamordowaniu m.in. przywodeéw Gryfa w Sikorzynie 4 marca 1944 r. i w Szymbarku 25 maja 1944 r
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Natomiast w Eubianie zamordowali swoich wspdlpracownikéw z zbrodniczej dziatalnosci w liczbie okoto 50 oséb 26
maja 1944 r. Systematycznie prymitywnie falszujg na przyklad fakty, ze agentom niemieckiego Gestapo i rosyjskiego
NKWD: Bolestawowi Bierutowi i Michalowi Zymierskiemu nie nadano 26 maja 1947 r. honorowego obywatelstwa
miasta Koscierzyny przez komunistyczne wladze Koscierzyny. Falszujq réwniez informacje internetowe poprzez
wykazywanie, e wsréd honorowych obywateli miasta Koscierzyny nie ma B. Bieruta i M. Zymierskiego.

Bylam naocznym swiadkiem w czasie, kiedy do Koscierzyny przybyt m.in. Bolesiaw Bierut. Wtedy, 26 maja 1947 r. na
rynku odbylo sig posiedzenie Micjskiej Rady Narodowej, przyznajgcy tym agentom honorowe obywatelstwo miasta
Koscierzyny, co bylo wyjgtkowg haribg dla calych Kaszub. Dokumentuje to opisywane tu zdjecie. Pragne réwniez
przedstawi¢ dokument w postaci Dziennika Baltyckiego Rok III, Nr 144, $roda, 28 maja 1944 r., w kiérym na stronie
tytufowej zamieszczony jest artykut opisujqcy te fakty, ktdre dzialy sig na rynku:

,Prezydent Bierut i Marszatek Zymierski
w Koscierzynie
Spoleczenstwo koscierskie

ufundowalo sztandar 51 p. p.”

Data wydania tego Dziennika Baltyckiego ze $rody 28 maja 1947 r. zostala celowo sfalszowana na 28 maja 1944 r.

»--Dalszym punktem obfitego programu uroczystosci bylo nadanie obywatelstwa honorowego m. Koscierzyny
Prezydentowi Bolestawowi Bierutowi, Marszatkowi Roli-Zymierskiemu i Ministrowi Osébce-Morawskiemu.
Posiedzenie MRN pod przewodnictwem ob. Tkaczyka w obecnosci burmistrza ob. Zimnego odbylo sie na specjalnej
trybunie pod gotym niebem, na rynku w obecnosci Kilku tys. widzow. Krotkie przeméwienie wygtosit ob. Tkaczyk,
wreczajac dyplomy obywatelstwa honorowego Dostojnikom. Ponadto Prezydent otrzymat w darze artystycznie haftami
kaszubskimi ozdobiony album, Marszalek artystyczny pejzaz morski a szef dep. odebrat przeznaczony dla Min. Os6bki-
Morawskiego pickny album. Dostojnicy wymienili z radnymi uscisk dtoni i wpisali si¢ do ksiggi pamiatkowej miasta,
do ktorej zlozyli takze swe podpisy inni obecni na uroczystosci goscie...” Na zdjeciu widzimy, ze trybuna, z ktdrej
Bolestaw Bierut dzigkowal za przyznanie mu honorowego obywatelstwa m. Koscierzyny ustawiona byla naprzeciw
Ratusza Miejskiego. Do , dekoracji” miasta komunistycznymi hastami o przyjatni Aleksander Arendt i Elzbieta
Zawacka uzyli malarz marynisty Mariana Mokwy z Sopotu, ktéry wykonal portrety (na cata wielkos¢ wnek okiennych)
Stalina i Bieruta i umieScil je w witrynach okiennych Ratusza. Wykonat on sztandar dla 51 p. p. Jednostki Wojskowej w
Kofcierzynie, jak rownie: pejzaz morski dla M. Zymierskiego w darze od wladz miasta. W tym czasie Aleksander
Arendi, Jan Szalewski, Elzbieta Zawacka i Franciszek Thaczyk pozbawili Honorowego Obywatelstwa m. Koscierzyny
Jozefa Pilsudskiego, co jest do dzisiaj wielkq haribg dla calych Kaszub. Przemianowali historyczny Rynek na Plac 1
Maja. Ulicg, ktéra obecnie nazywa si¢ Diuga nazwali ulicq Bolesiawa Bieruta, poniewaz uzyskali publiczne poparcie
od agentow Moskwy: B. Bieruta, M. Zymierskiego. Rozpoczeli na wielkg skale zatajanie zbrodni popelnionych na
Zolnierzach Wyklgtych-Niezlomnych Gryfa Kaszubskiego-Pomorskiego. Ja bylam naocznym $wiadkiem, jak réwniez
setki 0s6b zmuszonych administracyjnie do przybycia na Rynek 26 maja 1947 r., Jak agenci Moskwy, m.in. B. Bierut i M.
Zymierski zostali honorowymi obywatelami m. Koscierzyny. Do chwili obecnej nie zostali oni odwolani ~ brak
odpowiedniego dokumentu — Uchwaly Rady Miejskiej Koscierzyny z podpisami. Znany falszerz historii, Jerzy Knyba

twierdzi, ze B. Bierut i M. Zymierski nie byli nigdy honorowymi obywatelami m. KoScierzyny wigc nie ma potrzeby
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odwolywania ich (Jerzy Knyba m.in. utrudnial skutecznie Kombatantom z calego Pomorza upamigtnienie tablica na
$cianie Ratusza w Koscierzynie Pomorskiego Bohatera por. Jana Gorcza, Komendanta Ko$cierzyny — Tajnej
Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski. Jan Gonicz byt réwniez Kronikarzem i Dokumentalista Gryfa. Zostal on
zamordowany skrytobojczo wiosna 1945 r. na Pomorzu przez niemieckie Gestapo przemianowane w 1945 r. na UB. Jan
Goricz w sierpniu 1920 r. na czele z ochotikami z Koécierzyny walczyl w decydujacej bitwie na przedpolach

‘Warszawy pod Radzyminem i Ossowem w czasie ,,Cudu nad Wista”).

e

Kolejne zdjecie dokumentuje pobyt w KoScierzynie wierchuszki polskiego rzqdu w dniu 26 maja 1947 r.
Bylam naocznym Swiadkiem historii i uczestnikiem tych wydarzen, jak do Koscierzyny, 26 maja 1947 r, w Zielone
Swiqtki, w tajemnicy, przyjechat ptk. NKWD i agent Gestapo w jednej osobie — B. Bierut, a razem z nim réwniez agent
NKWD od 1932 r. i Gestapo — M. Rola-Zymierski — Marszalek Sowiecki oraz I Premier Komunistycznego Rzgdu w
Polsce — Edward Osébka Morawski. Najwyzsze wladze w parstwie polskim, ktére wtedy uwiarygodniato niemieckie
Gestapo, ktdre bylo na ustugach rosyjskiego NKWD a natomiast 17.04.1945 r. w Szczecinie zostalo przemianowane
przez Konstantego Rokossowskiego na funkcjonariuszy UB byli to m.in. Aleksander Arendt i Jan Szalewski, co wyzej
opisatam w moim o$wiadczeniu.

Ci oprawcy tu wymienieni, m.in. Aleksander Arendt i Jan Szalewski byli od 1934 do 1939 r. na ustugach
Niemiec i Rosji. W latach 1939-1956 dalej byli na ustugach jednoczesnie Rosji i Niemiec, w sposéb zorganizowany
zwalczali zolnierzy wykletych-niezlomnych Polskiego Parnstwa Podziemnego, kidrzy walczyli w strukturach Tajnej
Organizacji Wojskowej Gryf Kaszubski-Pomorski (Narodowo-Katolicki Gryf) w obronie Ojczyzny i KoSciota sw.
Do Koscierzyny prayjechali 26 maja 1947 r. m.in. Boleslaw Bierut i Michal rola Zymierski na zaproszenie agentow
Gestapo-NKWD-UB: Aleksandra Arendta, Jana Szalewskiego, Elzbiety Zawackiej. Celem Bolestawa Bieruta, Michala
Zymierskiego, Edwarda Osébki Morawskiego bylo zatajanie zbrodni gléwnie Aleksandra Arendta i Jana Szalewskiego,
poniewaz brali oni udzial m.in. w zamordowaniu w sposéb skrytobdjezy m.in. w dniu 4 marca 1944 r. w Sikorzynie

Pomorskiego Bohatera por. Jozefa Dambka, tworcy i Dowddcy Gryfa, co wyzej szczegdlowo opisalam jako naoczny
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Swiadek historii. Nastgpnie w samo poludnie na rynku w Szymbarku wymordowali 24/25 maja 1944 r: dsiesigeiu

najblizszych wspdlpracownikéw por. Jozefa Dambka, Dowddey Gryfa. Do =likwidowania tych dsiesigciu, w tym dwich
zalozycieli Gryfa uzyl okolo pigédsiesigciu renegatdw = Gestapo. Na drugi dier zlikwidowali ich w praygotowanych
wezednie] bunkrach w Lubianie. Uwazali oni, i po wojnie, ta zbyt liczna grupa moze zdradsic polskojezyeeng grupe
Gestapo (na czele 2 Janem Kaszubowskim, Janem Szalewskim, Aleksandrem Arendtem), tym bardiej, 2e byl 1o ludzie
= marginesu spolecznego. Po dwich nieprzespanych nocach i dniach podano im pewng ilosé alkoholu i zasneli oni
Kamienrym snem. Wezesniej posegregowan ich i umieszczono w trzech bunkrach. Nocq wrzucono wigzanki granatov,
rannych dobijano.

Agenci Moskwy prayjezd:ajg do Koscierzyny w czasie, kiedy UB pare miesigcy wezesniej zamordowalo skrytobsjczo

lokalnego Meza Stanu Polskiego Paristwa Podsiemnego zorganizowanego w strukturach organizacyjnych TOW ,Gryf

& wiedy

Pomorski", por: Augustima Wesiphala ~ ostatniego Dowsdeg Gryfa. Mogli oni = wigkszym spokojem
rozpoczqé fulszowanie historii Pomorza.

W celu zorganizowania tej prowokacji w Koscierzynie ~ preyjazdu B. Bieruta i M. Roli Zymierskiego,
Aleksandra Arendta uczyniono w latach 1947-1948 starostq Koscierzyny (A. Arendt w marcu 1945 r. zostal wicestarosta
powiatu gdariskiego. Mianowany zostal na to stanowisko przez pik. NKWD Anatola Zbarskicgo, tzw. sowietnika. W
kowietniu 1945 ., w czasie wizyty Edwarda Os6bki Morawskiego — premiera, mianowat on plk. NKWD Anatola
Zbarskiego wicewojewoda pomorskim. To wiasnie Anatol Zbarski mianowal agenta Gestapo i UB Aleksandra Arendta
starosta Kocierskim w latach 1947-1948).

W czasie tego pobytu w Koscierzynie plk. NKWD i agent Gestapo w jednej asobie — B. Bierut oraz agent
NKWD od 1932 . M. Rola-Zymierski od:naczali czlonkow polskojezyeznej grupy Gestapo preemianowanej na UB.
Agenci Moskwy dekorujg m.in. Jana Szalewskiego Krzyzem Partyzanckim i Medalem Zwycigstwa i Wolnosci (zobacz:
Gazeta ,Gryf Koscierski” z 27 maja 1947 r.). Takie same medale otrzymal riwniez wiedy Aleksander Arendi, co mialo
Swiadczy, 2e ten oprawea mial byé w Gryfie.

Zdjgcie tuwyzej preedstawione pokazuje, jak Bolestaw Bierut, Michal Rola-Zymierski ~ marszalek sowiecki

oraz Edward OsGbka-Morawski podpisujq dokumen, ze byli ojcami chrzesinymi sztandaru dla jednostki wojskowej 51

Pp. w Koscierzynie. Rodzicami chrzestnymi dla tego sctandaru 51 pulku piechoty réwnie: byli: ob. Tutkowska, ob.
Szalewski (w ten m.in. sposéb tego morderce Zonierzy Gryfa z Szymbarka i Lubiany uwiarygodniali agenci Gestapo i
NKWD: B. Bierut i M. Zymietski). Mialo to migjsce w Koscierzynic 26 maja 1947 r. Dziennik Baltycki = roku IIl Nr
144, strona 3, podaje dalej, Ze w drzewiec tego sztandaru whito 21 gwoidzi pamigtkowych w pierwszym ragdie od
Prezydenta Rzeczypospolitej 5. Bieruta, Premiera Reqdu ~ Edvwarda Osdbki-Morawskiego, Marszalka Polski ~ Michala

Roli-Zymierskiego, kolejne m.in. rwniez od Jana Szalewskiego.

Ten preyad = Koscierzyny wskazie, wjak cigzkiej sytuacji znalezli sie bohaterscy 2obnierze — wykleci-niezlomni Tajnej
Organizacji Wojskowej ,Gryf Pomorski", kieds na ceele rzqdu w niewolonej Polsce stangli agenci Gestapo i NKWD, a
za nimi sowieckie czolgi.

Jest haribg dla nas wsysikich, ze jeszcze w Wolnej Polsce znajdujq sig takie osoby, jak: Kreysetof
Komorowski, Andrzej Gasiorowski, Krzysetof Steyer, Jizef Borzyszkowski, Elzbieta Zawacka, Miroslaw Golon, kiore
Swiadomie wprowadzajg w blad spoleczeiistwo polskie, preytaczajqc fukty spreparowane w okresie UB, jakoby A
Arendt byl Komendantem Naczelnym Gryfa
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nie dotarlo nigdy do Warszawy. Bylo to tylko na uzytek lokalny, dla rodzin pomordowanych, ze
Zbrodnic te bedg ukarane skoro kierowane sg.,, Do Ministra Sprawiedliwosci” (zobacz zak. 4).
Zbrodnie te obecnie w sposob zorganizowany zataja Oddziat gdariskiego IPN w celu obrony tych
gestapowcow wyzej opisanych.

- Aleksander Arendt byt Reichsdeutschem w czasie wojny, byt etatowym pracownikiem Gestapo
(zobacz zal, 5), mial swoje biuro kontaktowe Gestapo w Gdyni na ul. Antoniego Abrahama 6, gdzie
pracowa razem miedzy innymi z gestapowcem Willi Stefaniakiem i Janem Kaszubowskim. Jako
naoczny $wiadek historii stwierdzam, ze 4 marca 1944 r. bral A. Arendt udziat w skrytobdjczym
zamordowaniu Jura, co wyzej opisatam. Widzialam go réwniez w czasie wojny w przyjacielskich
rozmowach z Otto Beneszem — Komendantem Policji niemieckiej w Stezycy i ze Szwanzem —
rowniez z tej polic, gdzie ja przymusowo pracowalam.

A. Arendt od marca 1945 1. razem 2 inspektorem Gestapo gdariskiego, Janem Kaszubowskim,
kierowali Urzedem Bezpieczefistwa Publicznego w Gdafisku. Mianowani na to stanowisko przez
ptk. NKWD Anatola Zbarskiego tzw.
tym samym czasie byl wicestarosta powiatu gdariskiego a nastgpnie starosta koscierskim. Po 1945 1.

owietnika” - wystannika B. Bieruta. Jednoczesnie Arendt w

dalej Scigat i likwidowat zotnierzy wyKletych-niczlomnych Gryfa i Armii Krajowej (zobacz zal. 6),
Narodowych Sit Zbrojnych oraz Wolnosci i Niezawistosci. Jakicj miary byli oprawcami A. Arendt i
1. Szalewski, kiedy 26 maja 1947 r. w Koscierzynie dekorowani byli ,Medalami Zwyciestwa i
Wolnosci” przez agentéw Gestapo i NKWD: Bolestawa Bicruta i Michata Zymierskiego (zobacz
zal. 7). W ten sposib uwiarygodniali tych gestapowcéw na ushigach Moskwy. W czasie, kiedy
rozwigzano UB zatajanie zbrodni popetnionych na zohnierzach wykletych Gryfa przejelo Zrzeszenie
Kaszubsko-Pomorskie.

W pazdziemiku 1956 1. na polecenic UB powstaje Zrzeszenie Kaszubskie.
Przewodniczacym Komitetu Zalozycielskiego zostaje TW UB Leszek Buntkowski vel Lech
Badkowski a wiceprzewodniczacymi: Reichdeutsch-gestapowiec Aleksander Arendt oraz ochotnik
2 Wehrmachtu w latach 1941-1945, fanatyczny zwolennik Hitlera, Henryk Lukowicz. Pierwszym
prezesem Zarzadu Glownego Zizeszenia zostaje agent Gestapo i NKWD, Aleksander Arendt.

Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie bylo za wprowadzeniem Stanu Wojennego w Polsce i
likwidacjq ..Solidamosci” w 1981 r., czego dowodem bylo desygnowanie do skladu Prezydium
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Rady Wojewddzkiej PRON w Gdarisku agenta Gestapo i NKWD, Aleksandra Arendta, jako
rzekomego Komendanta Gryfa Pomorskiego (zobacz 8).

- Bemard Szczgsny — byl Reichsdeutschem w czasie wojny i po wojnie. Urodzit si¢ w
Charlotienburg, dzielnicy Berlina. Bylam Swiadkiem, jak B. Szczesny spotka si¢ z Otto Beneszem,
Komendantem Policji, W jego prywatnym mieszkaniu w Stezycy. Wyjasnial mu, ze jest
Reichsdeutsch. (Pisalem wyzej, ze pracowalam przymusowo jako kucharka u rodziny Benesza przez
calg wajng, uczplam sig w domu po kryjomu jeszcze jezyka niemieckiego. Mialam w domu m.in.
stownik niemiecko-polski i polsko-niemiecki — Kaliny, kiory dostalam od Bronislawa Brunka
wjta Sigzyey w II RP. U Otto Benesza rozmawialo sig wylgcznie po niemiecky). Bernard Szczesny
Wyjasnial Otto Beneszowi, ze jego ojciec jest réwniez Reichsdeutschem i jest w Chojnicach
listonoszem. Pragng wyjasnic, ze w czasic wojny listonoszem nie mogt byé Polak. Bernard
Szczgsny, kiéry bral udzial 4 marca 1944 1. w zamachu na zycie Dowodey Gryfa, por. Jézefa
Dambka, nie mog by¢ nigdy w Armii Krajowej, Tajnej Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski, ani
byé wigniem KL Stutthof, co jest absolutnic wykluczone, Ubolewam, ze obecnie sg jeszcze
prymitywni falszerze historii zwiazani z UB, SB, ktérzy podaja, ze Bernard Szezesny byt w Gryfie i
AK. W tej zbrodni 4 marca 1944 r. w Sikorzynie brat udziat m.in. razem z gestapowcem Janem
Kaszubowskim i Janem Szalewskim. Inspektor Gestapo gdariskiego, Jan Kaszubowski, byl po
wojnic w Warszawie doradcg agenta Gestapo i NKWD, Boleslawa Bieruta.

Bemard Szczgsny byl w Gestapo i jednoczesnie na ushigach NKWD-UB - dzialat zawsze
przeciwko interesom Polski. Dlatego po wkroczeniu okupanta rosyjskiego — Armii Czerwonej - w
dniu 12 marca 1945 1. do Wejherowa, Bernard Szczgsny zostal mianowany przez plk. NKWD
Anatola Zbarskiego, tzw. sowietnika, burmistrzem Wejherowa, o czym wyzej pisatam. Shuzyt
bezgranicznie rosyjskiemu okupantowi jako burmistrz Wejherowa, przemianowal historyczng
nazwe Placu Wejhera na ,Plac Zohierzy Ammii Czerwonej”. Dokonal tego w obecnosci plk.
NKWD Anatola Zbarskiego i wyglosil przeméwienie z tej okazji, odslanial osobiscie tablice z
napisem ,,Plac Zolnierzy Armii Czerwonej”. Dokonal tego 1 maja 1945 r. Wiele razy widzialam ta

tablicg w Wejherowie na Rynku, bo przy Rynku mieszkala nasza rodzina. Jak napisalismy list do
rodziny piszac Plac Wejhera, listy nie dochodzity — wracaly z powodu polecenia Szczgsnego. Na
polecenie Szezgsnego przemianowano rowniez ul. Gdariskg na ul. 12 Marca, kiedy okupacyjne
wojska rosyjskie w 1945 r. wkroczyly do Wejherowa (niedawno ochotnicy z Wejherowa, zotnierze
wrzenia 1939 r., obroficy Kepy Oksywskie] — 1939, obecnie wszyscy w wieku 80-90 lat, wystapili
do wiadz administracyjnych Wejherowa o zmiang nazwy tej ulicy (12 Marca) (zobacz zal. 9) na
m.in. ul. Jana Pawla IL, ale im Kategorycznie odméwiono dokonania zmiany tej nazwy. Jak silna jest
jeszeze w Wejherowie grupa falszerzy historii zwigzanej z rodzing Bolduanéw). Bernard Szczgsny,
jako burmistrz zmuszat administracyjnie do wywieszania flagi panstwowej w dniu 1 Maja,
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natomiast nakazywal usuwania tych flag juz przed polskim $wictem 3 Maja.

Ci gestapowcy tu omawiani, a przemianowani po wojnie na UB byli czesto po wojnie gorszymi
opraweami w stosunku do Polakéw niz NKWD, kiére przybylo z Rosji. Dotyczy to szczegolnie
oprawcy z PPR i UB od poczatkéw 1945 r. - Bemarda Szczesnego, ktory bral udzial w
zamordowaniu por. Jézefa Dambka, twércy i dowddey Gryfa, 4 marca 1944 r. w Sikorzynie, czego
Ja i moja rodzina bylismy naocznymi éwiadkami, réwniez Jego Zolnierzy zamordowanych 24/25
maja 1944 1. w Szymbarku. Ten sam oprawca, B. Szczgsny, brat udzial w zamordowaniu okolo 45
swoich wspolpracownikéw — podstepnie ich zamordowano w Lubianie, co wyzej opisatam. Jak
Bemard Szezesny zostal burmistrzem Wejherowa, po wkroczeniu NKWD do tego miasta,
mianowany przez plk. NKWD Anatola Zbarskiego, rozpoczal zaraz aresztowaé zohnierzy Gryfa
teraz juz pod szyldem UB. Kierowane przez niego UB aresztowalo ostatniego Dowodog Gryfa, por.
Augustyna Westphala, Bohatera Pomorskiego, pod zarzutem wspélpracy z Niemeami, a czyni to
oprawea z Gestapo — Bernard Szczgsny.

Augustyn Westphal, ostatni Dowddea Gryfa w latach 19441946, wiedzial doskonale, co
robito to Gestapo, w ktérym byl Bemard Szczgsny, bedace na ushigach NKWD-UB na calym
Pomorzu. Przemianowane teraz preez Konstantego Rokossowskiego juz oficjalnic na UB
17.04.1945 1. w Szczecinie. W tym samym czasie w Szezecinie odby! si¢ ,rosyjski sad”, kiory
calkowicie uniewinnit Inspektora Gestapo gdariskiego, Hansa Kassnera vel Jana Kaszubowskiego, a
wyrok tego ,rosyjskiego sadu” podpisal Konstanty Rokossowski. Wystannik K. Rokossowskiego,
pik. NKWD, Anatol Zbarski, tzw. .sowietnik”, obsadzit agentami Gestapo na ustugach NKWD cale
Pomorze, w tym i Bemarda Szczgsnego uczynil burmistrzem Wejherowa w czasie, kiedy
okupacyjne wojsko rosyjskie wkroczylo do miasta, o czym juz wyzej pisalam. Zadaniem tych
gestapowedw przemianowanych na UB bylo wymordowanie skrytobsjczo pozostatych przy zyciu
zohnierzy Gryfa ze Sztabéw Dowddczych.

W czasie wojny por. Augustynowi Westphalowi to Gestapo zamordowalo skrytobéjezo
dwoch synéw: Brunona Westphala (polskiego oficera) i Jana Westphale, a zong umieseili w

Stutthofie. (Fatszerze historii Gryfa i calego Pomorza, kidrzy byli na uslugach Gestapo - A
Arendta: Krzysztof Komorowski i Krzysziof Steyer w Leksykonie , Konspiracja Pomorska 1939-
1947". Gdarisk 1993 podajq falszujqc, ze syn Augustyna Westphala mial na imig rowniez Augustyn
, dugustyn - zostal aresztowany w 1942 r. i osadzony w Obozie Owigcim, gdzie zgingl” - moze fo
sugerowat, ze o Augustyn Westphal zgingl w Obozie O$wigcim w 1942 r. Drugi syn Westphala mial
na imi Jan i zostal zamordowany przez tych samych oprawcéw co ojciec.

Celem tego Gestapo niemieckiego na ushigach NKWD, na uzytek opinii publicznej Kaszub-
Pomorza, bylo wykazanie przez fatszowanie dokumentéw, ze ci oprawcy byli Polakami, ze byli w

Gryfie, AK, wigzniami Stutthofu, oficerami Wojska Polskiego przed wojna. Dopoki zyt tej rangi
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Bohater, jak A. Westphal, falszowanie takic bylo niemozliwe. Westphal sta si¢ grozny dla tych

oprawedw, bo byl przeszkoda w fatszowaniu historii. Postanowili Go skrytobéjezo zamordowaé, bo

w czasie wojny nie udalo im si¢ Go zabié, a teraz si¢ ujawnit. Oprawcy ci byli bezkarni, miel teraz
oficjalnie poparcie rosyjskich okupantéw: Michala Zymierskiego, z kiérym si¢ spotykal m.in.
Bernard Szczgsny - by} on agentem Gestapo | NKWD oraz Bolestawa Bieruta, pik. NKWD i agenta
Gestapo w jednej osobie.

Zaraz po Kongresie . Zrzeszy” w Wejherowie w styczniu 1946 r., w ktérym braf udzial A. Westphal
zosta aresztowany przez lokalne wejherowskie UB, ktérym kierowat Bemard Szczgsny (byt on
réwniez w PPR, zbrodniczej organizacji, kiéra powstala w Moskwie i skiadala si¢ gléwnie =
agentow Gestapo i NKWD, takich jak: Aleksander Zawadzki, Wanda Wasilewska, Boleslaw Bierut,
Michal Zymierski — celem ich bylo narzucenie Polsce silg zbrodniczego systemu XX wicku

iego komunizmy). Augustyn Westphal po aresztowaniu zostal umicszezony w piwmicy

Powiatowego UB w Wejherowie przy ul. Kopernika 15. Przez pot roku byl w tzw. ,Sledztwic” - byl
torturowany, bity szczegélnie po nerkach tzw. poriczochy wypelnions piaskiem w celu uszkodzenia
Mu nerek — byla to jedna z metod usmiercania stosowana w NKWD. Spal na betonie w
nieogrzewanej celi w piwnicy bez cieplej odziezy, strawy i picia. Zima w 1946 r. byla bardzo
mroma. Jak byl juz w takim stanie, ze tracil przytomnodé, zostal przez oprawcow
przetransportowany do swego mieszkania, aby nic zmarl w wigzieniu UB. Westphal zmarl 27
wrzednia 1946 .

Naczelny lekarz, szef stuzby zdrowia Tajnej Organizaci Wojskowej Gryf Pomorski, dr Alfons
Wojewski podiat dzialania w celu ratowania zycia A. Westphala, kiedy Ten we wrzesniu 1946 r.
opuscit wigzienie UB w Wejherowie. Nerki miat jednak calkowicie uszkodzone wskutek bicia i
torturowania na UB. Lekarz, dr A. Wojewski nie mogt juz uratowaé zycia ostatniemu Dowddey
Gryfa, por. Augustynowi Westphalowi.

Zohnierze Gryfa nie zlozyli broni po 1945 ., poniewaz celem Gryfa bylo .wyzwolenic
Ojezyzny i Kosciola $w. z niemicckiego brunatnego faszyzmu i sowieckiej czerwonej zarazy — II
punkt Statutu Gryfa. Dlatego po 1945 . walczyli dalej z sowieckim okupantem - byli zolnierzami
wykletymi — niezlomnymi, w spossb szczegélny przesladowani i skrytobsjczo mordowani.
Wymownym przykladem bylo zamordowanie ostatniego Dowédey Gryfa, por. Augustyna
Westphala przez tych opraweéw. Do likwidacji przywsdesw Gryfa na terenie Wejherowa
wyznaczy! Bemard Szezgsny kierownika PUBP, Emesta Zmijewskiego, kiéry awansowat do
stopnia putkownika UB za te zbrodnie.

Doktor Alfons Wojewski wskutek dzialania tu omawianych oprawcow, ktérzy byli na
ustugach NKWD, w maju 1943 . zostal aresztowany i osadzony w Obozie KL Stutthof, gdzie
przebywal do koiica wojny. W obozie tym leczyl m.in. zolnierzy Gryfa, w tym Zone Augustyna
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Westphala.

Por. A. Wojewski razem z zong A. Westphala, jako $wiadkowie historii zwigzani z Gryfem,
po wojnie zaprzeczyli kategorycznie, aby tacy oprawey, jak m.in. Bernard Szczgsny, Aleksander
Arendt, Jan Binga, Ludwik Miotk byli w Gryfie i AK, czyli byli wizniami KL Stutthofu. Z tego
powodu A, Wojewski za dzialalnos¢ w TOW Gryf Pomorski zostat w 1949 r. aresztowany przez UB
i przebywat prawie rok w wiezieniu Urzedu Bezpieczeristwa w Gdarisku.

Jego rodzony brat, por. inz. Grzegorz Wojewski, byl Komendantem Naczelnym Tajnej
Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski Pionu Wojskowego w latach 1943-1945. W 1945 r. zostal
aresztowany w Mniszku pod Grudziadzem, gdzie mial swéj Sztab Dowddezy, przez Gestapo, kiére
byto na ushugach NKWD. Jak przekazaia nam jego zona, $wiadek historii, Gertruda Wojewska,
Szefowa Sztabu, W czasie aresztowania ta grupa Gestapo znajaca jezyk polski ubrana byla w
mundury NKWD, ale zupetnie nie znali jezyka rosyjskiego, udawali agentéw NKWD, méwili w
jezyku niemieckim. Grzegorz Wojewski, to zomnierz wyklety, zostat zamordowany skrytobdjczo na
Pomorzu. Nie bylo procesu, ciata nie wydawano, aby utrudnié proces, czgsto przebierano Ich —

zolnierzy Gryfa - w mundury niemieckie.

Okolicznosci zamordowania przez UB w 1950 r. por. Bernarda Pawskiego,
Samodzielnego Komendanta Miasta Grudzigdza, ktéry podlegt bezposrednio

por. Jozefowi Dambkowi

Legendama Szefowa Sztabu Komendanta Naczelnego Gryfa, Gertruda Wojewska, miala
rodzong siostre Walburge, ktora byla zona por. Bemarda Pawskiego. Byl on Samodzielnym
Komendantem Miasta Grudziadza, podlegat bezposrednio twércy i Dowddey Gryfa, por. Jozefowi
Dambkowi i écidle z nim wspéipracowal, poniewaz 7yt na legalnej stopie”. Grzegorz Wojewski i
Bernard Pawski bardzo Sciéle w Gryfie ze sobg wspélpracowali, w czasie calej wojny mieli
wspolny Sztab na terenie Grudziadza. Por. Bernard Pawski znal zbrodnie dokonywane przez
omawiane tu Gestapo na ustugach NKWD. Znal szczegélnie okolicznosci zamordowania por. J.
Dambka 4 marca 1944 r. w Sikorzynie, zbrodnie dokonane w Szymbarku 24/25 maja 1944 r. oraz
zamordowanie w Lubianie swoich wsplpracownikéw 7 Grestapo 25/26 maja 1944 ., jak réwniez
okolicznosci aresztowania przez to Gestapo por. inz. Grzegorza Wojewskiego w Mniszku na
poczatku 1945 1. | zamordowania Go na terenie Kaszub. Byl bardzo niebezpiceznym $wiadkiem dla
tych oprawcow i przeszkoda w totalnym falszowaniu historii Gryfa, szczegolnie na przetomie lat
czterdziestych i pigédziesiatych. Wedtug relacji jego zony Walburgi oraz Gertrudy Wojewskiej
wiele razy namawiany byt do wspolpracy z UB. Namawial go m.in. Bemard Szczesny i Elzbieta
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Zawacka, ale zawsze kategorycznie odmawial (obiecywano mu w zamian, ze bedzie migl w

Grudzigdzu prowad

Spokojiie prywatny interes). W 1950 . zostal podstepnie pojmany - w relacji
zony.tak to przebiegalo: , mgz kupil bilety do kina w Grudzigdzu na wieczorny seans i poszlismy

razem, przed wejSciem do kina dal mnie bilet i powiedzial . IdZ, a ja przyjde po kronice filmowej. bo
Jeszcze musze sig na chwile spotkaé” - do kina nie przyszedi, jak réwniez nie wrécil do domu. Po

trzech dniach poszukiwar znalezlismy meza martwego w Wisle w poblizu Grudzigdza - mial rece

skrepowane na plecach grubym szmurem. Sprawe bardzo szybko umorzono”.

W dalsze] czgéci mego opracowania napisanego na Sympozjum Naukowe organizowane
m.in. przez Alojzego Dambka, syna por. Jézefa Dambka, pragng przypomnieé, ze bylam naocznym
Swiadkiem wydarzef, ktére si¢ dzialy tu, na Kaszubach, poczynajac od wrzesnia 1939 r., w czasie
okupacji niemieckicj i potem rosyjskiej. Do opisania tego, co tu widziatam i przezylam Ja i moja
rodzina, namavwial mnie Ksiadz Pralat Henryk Jankowski, a bylo to jeszeze w Stanie Wojennym,
kiedy Mu opowiedzialam, gdzie pracowalam. Zaraz wlaczy! mnie do Zespotu ds. Upamigtniania
Etosu Tajnej Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski, zwanego ETOS”.

0d listopada 1939 r. zostalam, jako Polka, zmuszona do pracy na Posterunku Niemieckiej
Policji w Stezycy, gdzie Komendantem by} m.in. Otto Benesz. U rodziny Beneszéw zajmowalam
si dbaniem o porzadek W mieszkaniu Beneszéw, przygotowywaniem obiadéw, opicka nad ich
dzie¢mi, zimg palitam w piecach kaflowych. Dodatkowo jeszeze sprzatalam caly Posterunck
Niemieckiej Policji w Stezycy. Pracowalam codziennie od godziny széstej rano do dziewigtnastej

wieczorem. Przygotowywalam positki i ustugiwalam do stolu réwniez, kiedy do mieszkania

Benesza przybywali .goscie” - zaprzyjaznieni konfidenci (uczylam sig po kryjomu, nawet przed
Beneszami, jezyka niemieckiego, idry pozmalam dosyé dobrze). Uroczystodc te, szczegdlnie
urodziny Hitlera 20 kwietnia, byly dosyé obficie zakrapiane alkoholem, a koficzyly sie spiewaniem
niemieckich piosenek wojskowych. Na tych przyjeciach u Benesza widzialam m.in. Willego
Stefaniaka, kiéry mieszkal w Sikorzynie oraz Bemarda Szczesnego — zyli w przyjacielskich
stosunkach, mowili sobie po imieniu, grali w karty. Dowiedzialam si¢ z ich rozmowy wiedy, ze byli
oni dwaj berlificzykami, bo urodzili si¢ w Berlinie (co potwierdsili po wajnie w swoich
zyciorysach). Otto Benesz uwazal ich za Reichsdeutschéw, bo Zartuj

méwil, Ze oni sa lepszymi
Niemcami od niego, bo oni urodzili si¢ w Berlinie a on w Czechach. W towarzystwic Benesza,
Szwanza, Stefaniaka, Szczgsnego widzialam réwniez Jana Szalewskiego — jego rozpoznalam
rowniez po wojnie — byl niskiego wzrostu z wyrazng lysing i nosil bardzo grube szkla w oprawie
okularéw. Wspolnie prowadzili akcje zbrodnicze przeciwko partyzantom Gryfa (nazywali ich
. Polskimi Bandami”), ktére tutaj opisalam. W akejach m.in. 4 marca 1944 r. w Sikorzynie, 24/25
maja 1944 r. w Szymbarku zamordowano dziesigciu zohierzy por. J. Dambka oraz 25/26 maja 1944
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r. zamordowano skrytobéjezo w bunkrach Lubiany okolo 45 swoich wspolpracownikéw w
mordowaniu Polakéw w latach 1939-1944, poniewaz obawiali sie, e po wojnie wjawnia oni ich

wspdlne zbrodnie.

Por. Jozef Dambek, ps. Jur, twérea i dowédca Tajnej Organizacji Wojskowej
Gryf Kaszubski-Pomorski zostal zamordowany skrytobéjczo
w Sikorzynie 4 marca 1944 r.

Jako $wiadek historii przypominam tu, ktérzy oprawcy brali udzial w skrytobsjezym zamordowaniu
por. J6zefa Dambka w Sikorzynie 4 marca 1944 r.. Byli to:

Willi Stefaniak

Aleksander Arendt

Bernard Szezgsny

Jan Kaszubowski vel Hans Kassner

Ludwik Miotk

Jan Bianga

Jan Szalewski

policjant Szwanz

1dzi Zawadzki

Franciszka Piasecka z domu Zawadzka

Agnieszka Reflifiska z domu Zawadzka

Jozef Piasecki.
Franciszka, Agniescka, Idzi ojea Zawadzkiego, kiéry mieszkal z nimi, wyslali tej nocy 4/5 marca
1944 1. spa¢ do stodoly sasiada Kropidiowskiego, dajac mu kozuch i koc. Cérki oznajmily ojeu,
jako powsd udania si¢ tam, ze dzisiaj w nocy przyjdzie do naszego domu Gestapo”. Nakazali mu,
aby udal si¢ tam tak, zeby Kropidiowsey nie wiedzieli o tym, pomimo 7 Jozef i Franciszka
Piaseccy mieli wlasna stodole. Dla nas wszystich, $wiadkéw histori, bylo wiadomym, ze zamach
na bohatera, przywédce Polskiego Paristwa Podziemnego, por. J6zefa Dambka Jura” juz wezesnicj
byt dokladnie przygotowany. Cérki Zawadzkiego przygotowywaly wspélnie z Gestapo na ustugach
NKWD ten zamach i braty aktywny w nim udzial. Obawaly sig one, % ich ojciec, ktéry bardzo

cenil . Jura” nie zrozumie, dlaczego ,Jur” zostal zamordowany w ich domu w Sikorzynie. Obawiaty
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sie one, ze gdyby ojciec widzial ta zbrodnig nie utrzymalby tego W tajemnicy. Postanowily wicc
wystaé go do stodoly sasiada Kropidlowskiego. Zbrodnia ta byla z gry zaplanowana — Jur bedzie
zamordowany w naszym domu Piaseckich, a nastepnic przewieziony zaprzegiem konnym m.in.
przez ldziego Zawadzkiego nad Jezioro Dgbrowskie, aby w ten sposéb zataié, ze Piaseccy i
Zawadzey nie brali udziatu w tej zbrodni razem z gestapowcami — NKWD, poniewaz beda glosi,
20 Jur zgingt w trakcie ucieczki poza ich domem.

Wieczorem, 4 marca 1944 r., Kropidiowscy ojciec i syn (Leon i Antoni) udali si¢ do stodoly
po pasz dla bydla (suszone saradele) i natkneli sig tam w sasieku na Spiacego Zawadzkiego. Nagle
obudzony wyjasnial im, ze corki wyslaly go o tej stodoly spat, poniewaz . dzisiaj w nocy przyjdzie
do naszego domu Gestapo”. W ten sposb dowiedzielismy si¢, jak zostat zamordowany
skrytobéjezo por. J. Dambek od samych organizatorow i uczestnikéw tej zbrodni — rodziny
Piaseckich i Zawadzkich.

Skrytobéjczym zamordowaniem m.in. por. J. Dambka kierowalo to Gestapo, kidre jednoczesnie
bylo na uslugach NKWD i mialo pozosta¢ w Polsce — zostato ono przeksztalcone po 1945 r. na UB
przez Konstantego Rokossowskicgo w Szczecinie. Byli to m.in. nastepujacy oprawcy: Bernard
Szczesny (zostal on dodatkowo, mianowany preez plk. NKWD, burmistrzem Wejherowa), Willi
Stefaniak, Aleksander Arend, Jan Kaszubowski, Ludwik Miotk, Jan Bianga, Jan Szalewski.
Oprawcy ci, wyzej wymienieni mordowali zohnierzy Gryfa natychmiast w miejscu pojmania,
poniewaz bali si¢, ze gdyby np. por. J. Dambka aresztowalo inne Gestapo, to ujawniloby ono
natychmiast, ze to Gestapo w/w jest na ushugach sowieckiego NKWD i oprawey ci zostaliby
natychmiast straceni przez Gestapo.

Diatego z calg odpowiedzialnoscig stwierdzam, jako naoczny Swiadek historii, ze ci

oprawcy nie byli nigdy w Gryfie, Armii Krajowdj, nie byli réwniez wiezniami KL Stutthofu.

Kiamstwa, ze ci oprawey byli rzekomo w Gryfie i AK zaczgto produkowa¢ szezegélnie w czasie,
kiedy zostal zamordowany w Wejherowie ostatni Dowsdea Gryfa por. Augustyn Westphal przez
UB, kiérym kierowali Bemard Szczgsny i Aleksander Arendt. Na polecenie tych gestapowcow UB
aresztowalo na poczatku 1946 r. ostatnicgo Dowédeg TOW Gryf Pomorski, A. Westphala, pod
zarzutem wspdipracy z okupantem niemicckim i skrytobéjczo zostal on zamordowany. Dalsze
falszowanie historii Gryfa i calego Pomorza nasililo si¢, kiedy na polecenie UB ci wiw gestapowcy
powolali Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie. Prezesami Zarzadu Gléwnego zostali wtedy:

- Aleksander Arendt 1956-1959

- Bernard Szezgsny 1959-1971

Oprawcy ci do tej pory nie zostali potepieni i ukarani, ale ich zbrodnie sg udokumentowane.
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Obecni falszerze historii urodzili sie juz po wojnie — 53 to gléwnie wychowankowie Aleksandra
Arendta i Elzbiety Zawackicj. Naleza do nich m. in.:

Andrze] Gasiorowski

Bogdan Chrzanowski

Krzysztof Steyer

Krzysztof Komorowski

Elzbicta Grat

Mirostaw Golon

Piotr Szubarczyk
Pracownicy Oddziatu Gdariskiego IPN falszowali historie TOW Gryf Pomorski réwniez w ten
sposdh, ze oficera stalinowskiej Informacji Wojskowej. Rajmunda Bolduana, kiory zwalczat
zolnierzy Polskiego Pafistwa Podziemnego, przedstawiali w publikacjach jako zasluzonego
dziennikarza.

Pragng nadmienic, ze dwa razy po 1945 1. bylam aresztowana przez UB i przebywalam w
wigzieniu UB w Koscierzynie, kidre mieicilo si¢ przy ul. Malgorzaty Fornalskiej 2 (obecnie ta
ulica nazywa sig Kartuska). Pierwszy raz zostalam aresztowana 4 maja 1947 r., poniewaz nasza
‘miodziez z Sikorzyna, m.in. Antoni Kropidiowski, Wiadyslaw Zaborowski nie poszliémy na pochéd
1 maja organizowany przez komunistow, nie wywiesilismy flagi. Natomiast 3 maja wywiesilismy
polsk flage i bylismy na mszy $wictej. 3 maja mlodziez Sikorzyna zorganizowala majéwke i
spiewalismy patriotyczne piesni. Donidst o tym na UB Willi Stefaniak, kiory byl soltysem u nas
niewybieranym. lecz mianowanym przez ubowea Jana Szalewskiego z Koécierzyny (Willi Stefaniak
pracowal w placowee Gestapo w Gdyni na ul. Abrahama 6 razem = Aleksandrem Arendiem, w
koricowej fazie wojny skierowany zostal do rozpracowywania Gryfa, a po wojnie zatajal zbrodnie
pomordowanych zolnierzy Gryfa w Szymbarku przez Gestapo na ustugach NKWD, o czym wyzej
pisalam). 4 maja 1947 r. w godzinach rannych zostalam aresziowana i przebywalam w wiezieniu
UB na ul. M. Fomalskiej 2 w Koécierzynie - siedzialam w piwnicach tego budynku UB. Bylo tam
szesc cel i ubikacja. Drzwi do celi byly typowo wigzienne, okute i okratowane. Na drzwiach byly
wizjery i wiclkie zamki.

Na UB przestuchiwana bylam przez porucznika UB Franciszka Kowalika (roczaik 1919),
kierownika Powiatowego Urzedu Bezpieczeiistwa Publicznego w Kartuzach. Byl on przyjaciclem
gestapowea A. Arendta. Z zawodu byl stolarzem (potem byl naczelnym dyrektorem Wojewdidzkiego
Zjednoczenia Przemystu Materialéw Budowlanych w Gdarisku). Zarzucal mi, e na terenie Kaszub

organizowalam zgromadzenie, kiérego celem bylo m. in. bojkotowanie obchodéw $wieta 1 maja,
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ktore to $wigto obchodzi caly postepowy $wiat na czele z ZSRR. Jest to_dzie walki ze $wiatowym
imperializmem. Natomiast organizowalam niclegalnic obchody 3 maja bez pozwolenia wladzy
ludowej. Wyjasnial mi, ze powyzej trzech osob jest to juz zgromadzenic i potrzebne bylo
zezwolenie. Ja wyjasniatam, e 3 maja spotykalimy sie w czasic wojny. Nie wiedzielismy, 7e teraz
w Polsce nie wolno. Po dwoch dniach aresztu zostalam zwolniona, ale caly czas nasza rodzina byla
obserwowana przez UB na polecenic A. Arendta.

Na poczatku lat pigédziesiatych bykam drugi raz aresztowana przez UB i przebywatam w

tym samym wigzieniu UB na ul. M. Fomalskiej nr 2, poniewaz méwilam znajomym o tym, co

widzialam w czasie wojny, kiedy pracowalam w Stezycy w Komisariacic Policji Niemicckicj, gdzie

Ten pomik na zdjgciu w Kornym-Lubinie zaplanowany zostal w Stanie Wojennym, a 24.09.1983 r. rozpoczgto jego

budowe, kirq skoriczono 28 maja 1984 1. odsloniciem pomnika. Mial ten pomnik klamad-zatajac zbrodnie popelnione
26 maja 1944 1. w Lubianie preez agentéw Gestapo-NKWD na swoich dotychezasowych wspdlpracownikach w
<hrodniczej dsialalnosci w latach 1939-1944, kieds ich skrytobdjczo zamordowali w Lubianie w liczbie 50-60 s,

Pisalam o tym wyze], jako $wiadek historii. Preypomne jednak w skrécie, e Gestapo niemicckie, kidre znalo jesyk

polski i bylo jednoczesnie na ustugach MKWD-UB przez calg wojng i do 1956 r. likwidowalo Zolnierzy Wyklgtych-

Niezlomnych Gryfa na calym Pomorzu. Nalezeli do tej grupy m.in. nastgpujqe osoby: Jan Kaszubowski, Jan Bianga,
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Ludwik Miotk, Bernard Szczgsny, Aleksander Arends, .Jan Szalewski, Willi Stefaniak. W Scymbarku, 25 maja 1944 r,

opravey ci zamordowali metody Katyiskq, skrytobdiczo, 10 zolniersy, najbl

zych wspdipracownikiw por. Jozefa
Dambka. W akeji te] bralo udial okolo 60 oprawcdw. Nastgpnie, 25 maja 194 r, po poludniu, poprowadili pieszo

wzystkich uczestnikiw t¢] zbrodni w Symbarku do pustych bunkrw Gryfa w Eubianie. Tam ich posegregowano na

tych, co majg 2y¢ i dokonac zbrodni oraz tych, kiorych nalety zlikwidowaé. Do bunkrow, gdie byli przemmaczeni do

likwidacji, w czasie ich smu, nocq 26 maja 1944 1. wreucono wigzki granatéw swezesniej preygotowanych, rannych
zabijano. W ten sposdb pozbyli sig oprawcéw = marginesu spolecznego, Kiérych do tej pory wykorsystywali do
mordowania zolniersy Wyklgtych-Niezlomnych Gryfa. Uwazali oni, ze ci oprawey z marginesu spolecznego mogg ich

zbrodnie zdradzié po wojnie, dlatego nalezy ich réwniez zlikwidowad (oprawey ci wiw z Gestapo-NKWD-UB ofrzymali

teraz posilki agentow ni 2 Pomorza, znajacych jezyk polski w postaci Nieme6w, fanatycznych zwolennikow
Hitlera, waietych do niewoli przez Rosjan pod Leningradem, Moskw, Kurskiem. Poseli oni na wspolpracg teraz z

rosyjskim NKWD. Zostali przeszkoleni i od wraesnia 1944 r. przerzucani przez

frontu na spadochronach m.in. w
Bory Tucholskie, do walki z zonierzami Wykletymi-Niezlomnymi Polskiego Paiistwa Podziemnego dzialajacego na
Pomorzu w strukturach Gryfa. Tch predstawicielem byt m.in. fanatyczny zwolennik Hitlera a potem Stalina — opravwes,

Tejmant Jan Migtki rodem z Chojnic).

Inicjatorem powstania tego pomnika-hariby byli m.in. tacy oprawey, jak: Jan Szalewski i Aleksander Arends, kiiry byl w
Stanie Wojennym w zbrodniczej organizacji ~ Radsie Wojewsdzkicgo PRON-u, jak na ironie nazwanej Ruchem
Odrodzenia Narodowego. A. Arends wykorzystywal wiele razy obecnosé w tef zbrodniczej organizacji do falszowania

historii, w tym wypadku do zacierania zbrodni m.in. dokonanej w Szymbarku i Lubianie — zamordowania od 50 do 60

wiasnych wspdlpracownikiw w zbrodni w Lubianie. Jest haribg dla Kaszubw postawienie tego pomrika” w 40
rocznic tef zbrodni w Lubianie, 26 maja 1944 r. | nazwanie tej zbrodni najwigkszq bitwg zolnierzy Gryfa. Oprawcy,
tacy jak: A. Arendt i Jan Szalewski rzekomo dowodzili tq bitwg. Pragng nadmienic, ze pommik ten projektowal Filip
Trecbiatowski a calq budowq kierowal falszers historii, Jerzy Knyba, ten sam, Kory utrudnial upamiginienic
Pomorskiego Bohatera Jana Goiicza. Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie zostalo powolane jesieniq 1956 r. preez
ageniow Gestapo-NKWD-UB i Zolnierzy Wehrmachtu na polecenie UB (zobacz zatgczniki w tym opracowaniu)
Pierwszym prezesem Zarzqdu Glownego Zrzeszenia zostal agent Gestapo i TW UB Aleksander Arendi (1956-1959).
Zrzeszenie zataja zbrodnie popelnione na Kaszubskich Bohaterach preez Gestapo-NKWD-UB. Zrz

zenie m.in.
popieralo wprowadzenie v Polsce zbrodniczego Stamu Wojennego paprzez desygnowanie do Wojewsdziego PRON-u w
Gdarsku Aleksandra Arendia.

komendantem byl Otto Benesz. Pytaly mnie o to rodziny - ktérych czlonkowie zostali aresztowani i
los ich jest nieznany, czgsto byly to rodziny partyzant6w Gryfa - czy coé nie wiem o ich losie. Jako

$wiadkowie rozmawialismy, w jakich okolicznosciach zostat zamordowany 4 marca 1944 r. w
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Sikorzynie ,Jur” przez Gestapo, ktre méwilo po polsku (co wyzej opisatam). Méj ojciec z innymi
sqsiadami z Sikorzyna zaprzegami konnymi, polng droga, przewozili aresztowanych w Sikorzynie
partyzantow Gryfa oraz cialo ,Jura” do Klobuczyna. Tam czekaly juz niemieckie samochody z
Gestapowcami i przewieziono ich na Gestapo do Gdariska.

Na UB tu omawianym bylam przestuchiwana przez oficera stalinowskiej Informacii
Wojskowej, Rajmunda Bolduana, syna Teodora Bolduana, burmistrza Wejherowa (kidry podjal
bezposredniq wspdlprace z Hitlerem w 1939 r. i pozostal burmistrzem niemieckiego Wejherowa. W
kedtkim czasie zostal aresztowany i na podstawie wyroku Polskiego Sqdu aresztowany i rozstrzelany
w poblizu Wejherowa pod Zamkowq Gérg). Wiedy na UB razem z Rajmundem Bolduanem
przestuchiwal mnie oficr NKWD Iwan Babezenko. Zarzucali mi, e rozpowszechniam
nieprawdziwe fakty dotyczace Gryfa. Obaj Kategorycznie zabraniali mi méwié komukolwiek co
dzialo si¢ w Sikorzynie w czasie wojny. Inaczej cala nasza rodzina moze by¢ wysiedlona z
Pomorza. W tym samym czasie przestuchiwany byt na UB przez te same osoby Feliks Ropel,
zwigzany 2 Gryfem.

Oficer  stalinowskiej Informacji Wojskowej, Rajmund Bolduan razem z bratem, tajnym
wspélpracownikiem UB, Tadeuszem Bolduanem, bardzo icisle wspslpracowali z Iwanem
Babczenko z NKWD, tzw. sowietnikiem, w Sciganiu bohateréw Polskiego Paristwa Podziemnego,
m.in. INKI. Na terenie Pomorza Iwan Babezenko i Rajmund Bolduan wydali m. in. ksiazki: , Front
bez okopdw” Gdatisk 1969 oraz , Kryptonim KD". Miedzy innymi w tych ksiazkach klamali
przedstawiajac legendarny siedemnastoletni sanitariuszke Armii Krajowej — INKE — Siedzikowne,
jak rzekomo strzelala do funkcjonariuszy UB. Oprawey ci odpowiedzialni sa za walkg z
podziemiem niepodleglosciowym na Pomorzu, Oddziat Gdasiskiego IPN zataja ich zbrodnie do
Publicznej Gdatskiego IPN Piotr

chwili obecnej. Bylam $wiadkiem, jak w Biurze Eduka
Szubarczyk prowadzit stoisko i rozprowadzat m.in. publikacje Bolduanéw, w tym przypadku dia
mlodziezy szkolnej. W materiatach publikowanych przez IPN fatszowano celowo imig Rajmundowi

Bolduanowi podajac, Z nosi imi¢ Romuald. W ten m.in. sposéb zatajano jego zbrodnie.

W tych falszowanych publikacjach Gdafiskiego IPN nie podawano, ze Rajmund Bolduan byt
oficerem zbrodniczej stalinowskiej Informacji Wojskowej bezposrednio podleglej Moskwie lecz byt
wautorem publikacji”. W szczegolnosci te fatszerstwa czynil Piotr Szubarczyk z Gdariskiego IPN —
nic nazywal po prostu Rajmunda Bolduana oficerem zbrodniczej stalinowskiej Informacii
Wojskowej lecz ,dziennikarzem” (zobacz na przyklad film o INCE). Te falszerstwa miaty na celu
zatajanie, e Rajmund Bolduan i Tadeusz Bolduan byli synami Teodora Bolduana, burmistrza

Wejherowa, kiéry za zdrade Polski — wspolprace z Hitlerem — na podstawie wyroku Paristwa
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Polskiego zostal rozstrzelany w pazdziemiku 1939 r. pod Wejherowem. W materialach Gdariskiego
Oddzialu TPN nie jest odnotowana rodzina Bolduanéw z UBP/SB w wojewddztwie gdatskim —
brak jest rowniez przebiegu ich shizby i awansow w dokumentach Urzedu Bezpicczeiistwa
Publicznego.

Od 1980 r. jestem w . Solidamosci” do chwili obecnej. Nasze spotkania odbywaly sig
glownie w Gdansku na plebani u ksidza pralata Henryka Jankowskicgo, kiry jest naszym
Kapelanem — Zespohu ds. Upamigtniania Etosu Tajnej Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski.
Spotkania nasze odbywaly si¢ réwniez w czasie trwania Stanu Wojennego. Ksiadz Jankowski
$wigeil nasze tablice - ,ETOS” ku pamigci wybitnym zolnierzom niezlomnym TOW Gryf
Kaszubski-Pomorski i razem z ksigdzem biskupem Janem Bemardem Szlagg blogoslawi nasza
prace w przywréceniu prawdy. Ja, miedzy innymi na zyczenie ksigdza biskupa, w Stanie Wojennym
opisalam i przekazalam materialy, w jakich okolicznosciach zostat skrytobsjczo zamordowany
Dowddca Gryfa, por. Jozef Dambek, ps. Jur, w Sikorzynie u Piaseckich, 4 marca 1944 ., jak
réwniez jego dziesieciu najblizszych zoknierzy (w tym dwich zalozycieli Gryfa w Czarlinie w 1939
12 Bronislawa Brunka i Jana Gierszewskiego — rolnika), zamordowanych w Szymbarku 25 maja

1944 r.

24wk psmarnania Eos
TOW Gyt Pomorski

R P V).

POR. JOZEF DAMBEK
TWORCA I DOWODCA TOW. “GRYF POMORSKI”
ZGINAL 4 MARCA 19441 W SIKORZYNIE
W WYNIKU WSPOLNEJ AKCJI
GESTAPO I NKWD
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Jak zostal skrytobojczo zamordowany 4 marca 1944 r. u Piaseckich
»Jur” por. J6zef Dambek, tworca i Dowédea Gryfa

W caasie wojny pracowalam, jako Polka, przymusowo na Posterunku Policji Niemieckiej
w Stgiyey, gdzie Komendantem byl Otto Benest. Pracowalam tam u Komendanta jako sluiqca,

m.

- bawilam dzieci, gotowalam posilki, sprzqtalam mieszkanie, a dodatkowo jeszcze spreqtatam
caly Posterunek Policji. Rodzina nasza mieszkala i mieszka nadal w Sikorzynie, gdzie mamy
wlasne gospodarstwo. Obecnie mieszkam z meiem i rodzing w miejscowosci Kaliska pod
Koscierzyng, tray kilometry od Sikorzyna,

Jako naoczny swiadek historii, od 1986 . jestem w , ETOS-ie” (Zespole ds. Upamigtniania
Etosu Tajnej Organizacji Wojskowej Gryf Pomorski). Do ,Etosu™ zostalam wprowadzona preez
Ks. Pralata Henryka Jankowskiego, pierwszego kapelana ,Solidarnosci” na poczqthu 1986 r.
Mialo to migjsce na Plebani Bazyliki sw. Brygidy w Gdatisku - wtedy dzialalismy w podziemin.

W dniu 4 marca 1944 r., byla to sobota, czesé naszej rodziny spala — byla juz pézna godzina.
Ja 2 ojeem jeszoze nie spalismy. poniewaz slyszelismy glosne, natarczywe szczekanie psow u
sasiaddw oraz pojedyncze, wyrazne strzaly.
Uslyszelismy glosne pukanic do drzwi wejsciowych naszego domu. Bylam blisko drzwi, ojeiec
kazal mi zapyta¢ kio tam?” - otrzymalismy odpowiedZ po polsku Williego Stefaniaka: ,, Niklas
onwérz" (Willi Stefaniaka i jego calq rodzing znalismy osobiscie, poniewaz mieszkal w Sikorzymie od
korica 1943 do 1947 v, @ po wojnie byl soltysem mianowanym przez Jana Szalewskiego

z

Kodcierzyny i zatajal zbrodnie popelnione w Szymbarku na Zolnierzach Gryfa popelnione
Gestapo, po wojnie przemianowane na UB).
W drzwiach ukazaly si¢ dwic osoby ubrane w niemieckie mundury. Tym drugim byl Aleksander
Arendt, kirego znalam z widzenia, jak przychodzit do Komendanta Polici, Niemca Otto Benesza —
podawalam im kawe, mowili sobie po imieniu. Obaj rozkazali ojcu, aby szybko zaprzegal konie i
przyjechal do gospodarstwa rodziny Piaseckich w Sikorzynie.

Jak ojciec przyjechal do gospodarstwa Piaseckich, na rozkaz gestapowcéw: Alcksandra
Arendta i Willi Stefaniaka, .Jur” (por. Jizef Dambek) byl juz skrytobsjczo zamordowany. Ojciec od
razu domyslal sie, ze Jur zostai zastrzelony w domu Piaseckich przez okno od strony podwérka.

W oknie byly powybijane szyby, przez to okno musialo strzela¢ dwéch opraweéw, uszkodzona byla
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W oknie byly powybijane szyby, przez to okno musialo strzela¢ dwéch opraweéw, uszkodzona byla
réwniez rama okienna i byl jeszeze bardzo silny zapach prochu. Pod oknem, na éniegu byly geste
Slady butow. Firana na oknie poszarpana. Znalismy mieszkanie sasiadéw Piaseckich, poksj w
ktorym byt Jur”, byl bardzo maly, na érodku stal st6l, a na nim stala zawsze lampa nafiowa. Bylo
jasne, ze Piaseccy wspdlnic z gestapowcami przygotowali zamach na ,Jura”.

Poza Aleksandrem Arendtem, Willi Stefaniakiem, tam u Piaseckich, byl jeszeze Jan
Kaszubowski, Bemard Szezesny (Kidrego w marcu 1945 r. plk. NKWD Anatol Zbarski mianowal
burmistrzem Wejherowa). Ci wiw oprawcy aresztowali tej nocy nastepujacych zotnierzy Gryfa:

Augustyna Patoke z Sikorzyna, Wiadystawa Buranta z Koscierzyny, kiéry ukrywal si¢ u A. Patoki,
Augustyna Biernata z Sikorzyna. Ze skladu oprawcéw, kiérzy zamordowali Jura wynikalo, ze byla
to wspélna akeja agentéw niemieckich i rosyjskich (zalqeznik zdjecie).

Tego dnia, 4 marca 1944 ., wieczorem w sobote, mj bardzo bliski kuzyn, Leon Kosznik,

pémym wieczorem wracal od znajomych, gdzie grali w karty. Udal si¢ tam na nartach. Kiedy
wracal do domu, migdzy gospodarstwem Zaborowskich a Piaseckich, na tzw. gérce, zostal
aresztowany przez gestapowea z bronia, Aleksandra Arendta, kiéry zabezpieczal zbrodnicza akejs.
Kuzyn zostat skuty w kajdany i zaprowadzony do zabudowa Jana Piascckicgo.
Leon Kosznik, méj kuzyn, opowiadat mi wiele razy, jak by} aresztowany przez A. Arendta jako
jeden z pierwszych. potem aresztowali jeszeze Wiadyslawa Buranta z Koscierzyny, kiéry ukrywal
si¢ u Patoki w Sikorzynie i J6zefa Ropele. U Piaseckich zgromadzili wszystkich aresziowanych.
Byl tam tez policjant ze Stezycy, Schwanz, z Bernardem Szczgsnym, ktérzy aresztowanych razem
pilnowali.

Wiem réwniez od Leona Kosznika, ze do aresztowanych gestapowcy A. Arendt i I.
Kaszubowski, dolgezyli rowniez Jozefa Piaseckiego. Do transportu aresztowanych uzyto zaprzegow
konnych Antoniego Niklasa, Szczepana Bronka, Augustyna Bierata. Cialo ,Jura”, por. J. Damka,
przewozit Szczepan Bronk, a aresztowanych Antoni Niklas, natomiast trzeci zaprzeg przewozit
pozostatych, kiorym powozil Biemat. Gdy wszysey zostali przewiezieni do Kalisk, zaprzeg
Biernata zostal odestany z powrotem do Sikorzyna a sam Biernat zostat aresztowany.

W Kaliskach, blisko Kiobuczyna, w lesie przy gléwnej drodze do Gdaiiska, czekaly na nich
samochody z gestapoweami, ale nie brali oni udziatu w calej akeji przeciwko zohnierzom Gryfa. Te
samochody zawiozly aresztowanych i cialo Por. Jozefa Dambka do Gdariska na Gestapo —
Neugarten 27 (obecnie Nowe Ogrody 27), a potem do KL Stutthof. Byli to Augustyn Patoka,
Wiadyslaw Burant i Augustyn Biemat, gdzie przebywali do kotica wojny (Leon Kosznik zostal
wolniony).

Wedtug relacji Augustyna Patoki | Wiadyslaw Buranta po wojnie Jozef Piasecki nie byl

wigZniem w Sttuthof, zostal aresztowany przez A. Arendta i J. Kaszubowskiego tylko do pozoru, bo
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Cala jego rodzina brata udzial w zamordowaniu “Jura” | aresztowaniu pozostatych zohnierzy Gryfa.

Do tego domu nr 41 w Sikorzynie, kidrego wiasciciclem byl Augustyn Patoka, 4 marca 1944 roku,
okolo poinocy, przybyla uzbrojona grupa Gestapo na czele z Aleksandrem Arendtem i aresztowala
czlonkéw Gryfa: Augustyna Patokg i ukrywajqcego sie u niego Wiadyslawa Buranta. Obaj zostali
pobici. Potem zaprowadzono ich do gospodarstwa rodziny Piaseckich w Sikorzynie. Wezesniej byl
Juz tam zastrzelony . Jur” (por: Jozef Dambek). Byli tam juz aresztowani wezesniej i skuci w
Kajdany przez Aleksandra Arendia Leon Kosznik oraz Antoni Niklas z zaprzegiem konnym zmuszony
do preybycia na polecenic tych gestapoweiw m.in. Jana Kaszubowskiego. Zaprzggami konmymi
m.in. Antoniego Niklasa, Augustyna Biernata zostali preewiezieni (razem z zamordowanym
Jurem”) do szosy Koscierzyna-Gdarisk miedzy Klobuszynem a Kaliskami w pobliskim lesie.

Cala akeja odbywala si¢ pod nadzorem Aleksandra Arendta, Jana Kaszubowskiego i Willi
Stefaniaka. Tam czekaly na nich w lesie samochody z Zolnierzami niemieckimi, kidrzy mie brali
udzialu w tef akcji. Preewiezieni zostali do Gdariska na Gestapo - Neugarten 27, a potem do KL
Stutthofiu. Byli to Augustyn Patoka, Wiadysiaw Burant i Augustyn Biernat (Leon Kosznik zostal
2wolniony), gdzie przebywali do korica wojny:
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Cata nasza rodzina nie spata, czekalismy na powrot taty. Nastapilo to dopiero o czwartej nad ranem.
Dowiedzieliémy sie, e Augustyn Biernat zostal aresztowany przez A. Arendta, J. Kaszubowskiego i
Bernarda Szczgsnego (kidry to jeszcze w czasie wojny zostal powolany preez plk. NKWD Anatola
Zbarskiego na burmistrza Wejherowa w marcu 1945 r, aw latach 1959-1971 byl prezesem Zarzqdu

Glownego Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, powolanego preez Gestapo i UB) (zobacz zal. 1).

Augustyn Biernat zostat aresztowany — bo by} partyzantem Gryfa, a jego zaprzeg zostal odestany.

Dowiedzialam sig réwniez od ojca, ze zostat aresztowany nasz kuzyn, Leon Kosznik, przez
A. Arendta, kiedy wracal na nartach z karcianki od sasiadéw. Dowiedziatam si¢ réwniez, ze w akcji
tej brat udzial Szwanz ze Stezycy, gdzie ja pracowalam przymusowo u Otto Benesza. Postanowilam
natychmiast dziataé. Udalam sig, jak zwykle rano, do pracy, do mieszkania Benesza, rozmawialam
2 nim zawsze po niemiccku. Od razu zaczelam plakaé i rozpaczaé, kigkaé przed nim i prosic go, aby
uwolnil mego polbrata, Leona Kosznika, ktérego aresztowalo to Gestapo z Gdafiska. Dzieci
Benesza, kirymi si¢ opiekowalam, pobudzily si¢ i przybiegly do mnie w koszulkach i rowniez
zaczgly plakaé, nie wiedzialy bowiem, o co chodzi.

Benesz wyjasniat mi, Ze ta akcja 4 marca 1944 r. w Sikorzynie byla skierowana przeciwko polskim
bandytom z Gryfa. Méwilam, ze L. Kosznik wracal od kolegéw, gdzie w sobote grali w karty i
zostal aresztowany przypadkowo przez Aleksandra Arendta. Benesz zapytat mnie skad znam
A. Arendt. Staralam si¢ wyjasnié, ze A. Arendt niedawno ozenil si¢ z Hildegardg Skwierawska i jest
Zigciem zegarmistrza z Kartuz, Niemca - Skwierawskiego i tam u Skwierawskich mieszka.
Widzielismy go tam, kiedy kupowalismy zegarck na Pierwsza Komunig $w. dla kuzynki.

Benesz méwil, ze sprawa jest bardzo trudna, musi jeszcze porozmawia¢ ze Szwanzem, kiory byt
tam osobiscie. Powiedzial mi tez, ze bedzie si¢ staral co$ w tej sprawie zrobi¢ i faktycznie nasz
kuzyn, Leon Kosznik, zostat zaraz zwolniony. Z tego faktu nie mozna uwazaé, ze byt on dobry dla
Polakéw.

Pragng wyjasnié, ze Otto Benesz byt katem dla Polakéw z Gryfa. Widzialam jak
jednorazowo zastrzelil pieciu partyzantéw z Gryfa, ktorych zdradzit Laska ze Stezycy. Usuwalam
krew po ich zabiciu w pomieszczeniach Policji, kiedy sprzatatam, co nalezalo do moich
obowiazkow.




